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رونق ساخت و ساز بدون پروانه در حاشیه مشهد

فاجعه ای انسانی در کمین مردم
6

مجلس؛ تحقیقات  و  آموزش  کمیسیون  عضو 

لازم است کنکور را به
 50 سال قبل برگردانیم!
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دیدگاه

تشکیل جریان 
سوم برای مقابله 

با خالص سازان
تبسم نمازی: نویسینده در یادداشت حاضر هشدار می دهد که 
اگر جناح های میانه رو در دو جناح اصلی کشور یعنی اصول گرا 
و اصلاح طلب اگر نتوانند با ابتکارات تازه تهدیدهای تندروها را 
به فرصت تبدیل کنند بعید است هر دو جناح بتوانند از دشواری 
های وضعیت آینده در امان باشند. از انتخابات مجلس ششم به 
این سو فضای انتخاباتی کشور، با تشکیل گروه های اصلاح طلب، 
شکل تازه ای به خود گرفت و مردم به عنوان بخشی جدی و 
موثر، در ورای جریان های سیاســی، نقش تازه ای در سپهر 
سیاســت انداختند. به دنبال این تغییرات، دو جریان سیاسی 

اصلی ایجاد شد که زیر مجموعه های بسیاری را ...

نماینده ولی فقیه در اســتان خراســان رضوی گفت: 
این طور نمی شود که کسی ادعا کند فضای مجازی لازم 
نیست یا باید آن را به کل تعطیل کرد. این دنیا، دنیای 
ارتباطات و فناوری اطلاعات است و اکنون که کسب و 
معیشت مردم در گرو زیرساخت های فضای مجازی قرار 
گرفته، نباید صورت مســئله را پاک کرد... چطور امروز 
در فضای مجازی می بینید که نظام و انقلاب شــما را 
زیر سؤال می برند و به اهل بیت )ع( اهانت می کنند، اما 

کاری نمی کنید؟
آیت الله ســید احمد علم الهدی در خطبه سیاسی نماز 
جمعه این هفته که با حضور پرشــور زائران و مجاوران 
در رواق امام خمینی )ره( حرم مطهر رضوی برگزار شد، 
اظهار کرد: وقتی ذات اقدس پروردگار در جریان کودکی 
موسی )ع( به بیان روایت می پردازد، این روایت دو نکته 
دارد که باید به آن توجه کرد. در قرآن آمده وقتی مادر 
حضرت موسی )ع(، فرزندش را به آب انداخت تا اینکه 

به دســت فرعون و آسیه رسید و به اراده پروردگار، دل 
آن ها نیز نرم شــد تا از او نگهــداری کنند، دو نکته در 
آیه وجود دارد کــه باید موردتوجه ما قرار بگیرد. یکی 
اینکه خداوند عالم شیر همه زنان شیرده و دایه ها را بر 
موسی )ع( حرام کرد تا خواهر موسی )ع( برسد و تکفل 

برادرش را سازمان دهد.
وی با اشاره به آیه ۱۲ سوره مبارکه قصص افزود: خداوند 
مْنَا عَلیَْهِ المَْرَاضِعَ مِنْ قَبْلُ فَقَالتَْ  عالم می فرماید »وَحَرَّ
هَلْ أدَُلکُُّمْ عَلیَ أهَْلِ بیَْتٍ یکَْفُلُونهَُ لکَُمْ وَهُمْ لهَُ ناَصِحُونَ« 
یعنی شیر همه دایه ها را بر موســی )ع( حرام کردیم 
تا خواهر او از راه رســید و بــه فرعون گفت خانواده ای 
ســراغ دارد تا تکفل این کودک را بر عهده بگیرند و او 

را تربیت کنند.
نماینده ولی فقیه در استان خراسان رضوی خاطرنشان 
کرد: خداوند عالم شیر بســیاری از زنان را بر حضرت 
موسی )ع( حرام کرد هر شیری نمی تواند نسج و بافتی 

را شکل دهد که وجود انسان را به مقام نبوت و در میان 
پیامبران به مقام کلیم اللهی برساند. این مسئله خیلی 
مهم اســت و باید توجه داشــت که اگر کانون خانواده 
خدایی نباشد، نمی تواند فرزند صالح تربیت کند. خانواده 

بسیار اهمیت دارد.
وی ادامه داد: مادر موسی )ع( راضی شد فرزندش را به 
دل رودخانه بیندازد و خطر درندگان و موج خروشــان 
را به جان بخرد، زیرا به قدرت خدا ایمان داشت و ذات 
اقدس پروردگار به او وعده داده بود که فرزندش را حفظ 
می کنــد. این وعده خدا بود، اما در عصر حاضر، خدا به 
کدام خانواده وعده داده که اگر فرزندشان را در اقیانوس 
ناآرام اطلاعات رها کننــد، او را حفظ خواهد کرد؟ در 
این شــرایط، شــما آقا یا خانمی که راضی نمی شوید 
فرزندتان یک شــب بیرون از خانــه تنها بماند، چطور 
راضی می شــوید که با مجموعه ای از مفاسد اخلاقی و 

علم الهدی تغییر ریل داد 

 »همه مردم و همه جوانان« وارد فضای مجازی شوند

ادامه در صفحه دوم

گزارش از طرح قانون انتخابات در گفت وگو با نماینده مجلس و یک حقوقدان

مجلس علیه مجلس!
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گزارش از طرح قانون انتخابات در گفت وگو با نماینده مجلس و یک حقوقدان

مجلس علیه مجلس!
حسام الدین اسلاملو: با تعداد زیادی 
از نمایندگان تماس می گیرم تا درباره 
قانــون انتخابات و جزییاتــش از آن ها 
سوال بپرسم. ترجیح شان این است که 
دربــاره این موضوع حرف نزنند. قانونی 
که کلیاتش تصویب شده اما جزییاتش 
هنوز در حال بررســی است. اما همین 
جزییات حالا حاشیه ای مهم تر از متن 
است چون شنیده می شود که قرار است 
بر رد صلاحیت نمایندگان توسط شورای 
نگهبان در طول مدت نمایندگی شان و 
حتی پــس از تاییــد اعتبارنامه صحه 
بگذارد.   صحبت از یک مصوبه مهم است 
که از نظر ناظران حقوقی و سیاسی، علیه 
استقلال اصل نمایندگی و تفکیک قوا 
است که اصول گرایان تندرو در مجلس 
در حال تکمیل و تصویب آن هستند. به 
چند نماینده زنگ می زنم اما ترجیح شان 
این اســت در این باره مصاحبه نکنند! 
یکی وقت نهار را مطرح و گوشی را قطع 
می کند و دیگری ازدحام مردم حوزه ی 

انتخابی اش را.
بالاخره لطــف الله ســیاه کلی نماینده 
قزوین به سوالم پاسخ می دهد و درباره 
جزییات آن و نظر شخصی خودش به 
»خبرآنلاین« می گوید: »این قانون شده 
و با هرچه که قانون باشد، موافقم. قانون 
است. رای آورده. فقط مانده جزییاتش 
تصویب شــود که در کمیته ای درحال 
بررسی است.« از او می پرسم آیا شورای 
نگهبــان آن را تایید کرده که از چنین 
طرحی به عنوان قانــون یاد می کند در 
پاســخ می گوید: »به وزارت کشور ابلاغ 
کردیــم. فقط جزییاتش مانــده.« این 
نماینده اصول گــرا از چنین مصوبه ای 
دفاع می کند: »بله نمایندگان در طول 
وظیفه هم ممکن اســت رد صلاحیت 
بشوند. هرکس تخلف کند، با او برخورد 
می شود.« درباره ی نوع تخلفات قید شده 
می پرســم و او جواب می دهد: »فساد 

اخلاقی و فساد مالی. این هاست.«
از او می پرسم آیا در این مصوبه شفاف 
و به طور خاص از دو فســاد اخلاقی و 
مالی یاد شــده اســت تا دایره  تعبیر و 
تفسیر آن برای ردصلایت نمایندگان به 
هر بهانه ای توسط شورای نگهبان وسیع 
نباشد؟ سیاه کلی برای ذکر ریز جزییات 
حضور ذهن ندارد اما در پاسخ می گوید: 

»در اجرا ممکن اســت خطاهایی هم 
پیش بیاید. ولی در کل قانون شده و اجر 

می شود.«
پیــش از این قزلجــه نماینده مجلس 
بــه خبرآنلاین گفتــه بود: ایــن اراده 
شــبانه روزی کــه در هیات رئیســه و 
کمیســیون مجلس اســت هیچ بعید 
نیست که طرح مجلس تصویب شود و 
به انتخابات امسال برسد. بخاطر همین 
موضوع یکشــنبه گذشته را دو شیفت 
کردند و قرار است در آینده چندشیفته 
کار کنند تا طرح امسال تبدیل به قانون 
و اجرایــی شــود.طرح مجلس خلاف 
مشــارکت مردم در انتخابات اســت. و 
مجلس شبانه روزی کار می کند تا این 
طرح ضد جمهوریت به انتخابات امسال 

برسد. ولی من امیدوارم کار بررسی طرح 
تمام نشود و به این انتخابات نرسد چون 
کاملا بر خلاف نظر رهبری اســت که 
برای یک انتخابات رقابتی مشــارکتی 
همه را دعوت کردند، این طرح اصلاح 

قانون انتخابات مجلس کاملا بر عکس 
اصل مشارکت مردم در سرنوشت خود 
در قانون اساسی است. اما قزلجه خبری 
در باره این موضوع که سیاهکلی از طرح 
مذکور به عنوان قانون یاد می کند و این 
که به وزارت کشور ابلاغ شده، نداده بود. 
طرحی که می تواند نماینده را از عمل به 

وظایف نمایندگی برکنار کند.
تناقض حقوقی

» بــرای پی گیری حقوقــی موضوع به 
سراغ امیر حسین آبادی حقوقدان، رئیس 
پیشین کانون وکلای دادگستری مرکز و 
عضو سابق هیئت علمی دانشگاه شهید 
بهشــتی می رود. این حقوقدان دراین 
باره به خبرآنلاین می گوید: »نمی شود 
این چنین باشد! به هیچ وجهه با قانون 

اساسی منطبق نیست.«
قانون  مجلس!/طــرح  علیــه  مجلس 
انتخابــات بی ســروصدا تصویب و به 
وزارت کشور ابلاغ شده/یک حقوقدان: 
ردصلاحیــت نماینده پــس از تایید 

اعتبارنامه، خلاف قانون اساسی است
حســین آبادی تاکید دارد: »نمایندگان 
می توانند اعتبارنامه یک نماینده را که 
خلاف وظیفه ی نمایندگی رفتار کرده 
بود، بررســی بکنند. ولی یکی که دیگر 
انتخاب شد و اعتبارنامه اش تصویب شد، 
دیگر کسی نمی تواند برکنارش کند مگر 

آن که استعفا بدهد.«
به گفتــه ی این حقوق دان: »اگر چنین 
مصوبه ای باشــد خلاف قانون اساسی 
است. شورای نگهبان وظیفه اش انطباق 
مصوبات مجلس با قانون اساسی است، 
مصوبه خلاف قانون اساســی را چگونه 

می خواهد تایید کند؟«
اما خلاف نظر حســین آبــادی دیدگاه 
علی بهادری جهرمی عضو هیأت علمی 
دانشکده حقوق دانشگاه تربیت مدرس در 
سال ۱۳۹۱ و مدیر پژوهشی پژوهشکده 
شــورای نگهبان و در ســال ۱۳۹۴ به 
عنوان مسول سازمان بسیج حقوقدانان 
کشــور انتخاب است که در سایت خود 
در مقاله ای با عنوان »اعتبارنامه  منتخبان 
مجلس« نوشــته اســت: لزوم طراحی 
ســازوکاری به منظور نظارت دایمی بر 
رفتــار منتخبــان نمایندگی مجلس و 
اســتمرار شــرایط آن ها از هنگام اعلام 
نتایج انتخاباتی تا پایان دوره نمایندگی 
به عنوان یکی از الزامات مذکور در بند 
۱۳سیاســت های کلی انتخابات امری 

ضروری محسوب می شود.

 در گزارش حاضر نویسنده نظرات یک حقوق دان و یک نماینده 
مجلس در باره طرح قانون انتخابات را مطرح می کند که بر اساس 

نظارت بر رفتار نماینده از سوی شورای نگهبان بعد از بررسی اعتبار 
نامه و تایید آن توسط مجلس دائمی شده و تا پایان دوره نمایندگی 

ادامه دارد گویی در این طرح مجلس طرحی را علیه استقلال 
خودش دنبال می کند.
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 »همه مردم و همه جوانان« وارد فضای مجازی شوند

بزهکاری های فضای مجازی هم آغوش باشد و نسبت 
به آن بی تفاوت می مانید؟

فضای مجازی باید کنترل شود
عضو مجلس خبرگان رهبری بــا بیان اینکه فضای 
مجازی، بلای خانمان سوز فضای فرهنگی امروز جامعه 
است، تصریح کرد: اگر کســی امروز ادعا کند فضای 
مجازی لازم نیســت یا باید آن را به کل تعطیل کرد، 
مثل این است که گفته شــود مردم نباید با هواپیما 
و قطار سفر کنند و اسب و شتر برای مسافرت کافی 
اســت. این طور نمی شود. این دنیا، دنیای ارتباطات و 
فناوری اطلاعات اســت و اینجا که کسب و معیشت 
مردم در گرو زیرساخت های فضای مجازی قرار گرفته، 

نباید صورت مسئله را پاک کرد.
وی تأکیــد کرد: حدود ۱۰ ســال قبل، رهبر معظم 
انقلاب در دســتوری که درباره فضای مجازی مطرح 
کردند، شــورای عالی فضای مجازی را شکل دادند تا 
ناظر هوشمند و عامل سازمان دهی این عرصه باشد. 
با این حال، در طول این ســال هایی که شورای عالی 
فضای مجازی تشکیل شده، آیا واقعاً تعامل این شورا 
با شــبکه های اجتماعی هوشــمندانه بوده است؟ آیا 
نیازها احصا شده، فضا سنجیده شده و تحولات عرصه 
اطلاعاتــی دنیا تحت رصد قرار گرفته اســت؟ اینکه 
نمی شود رهبر معظم انقلاب دستور تأسیس شورایی 
را بدهند، همه سران قوا و دستگاه های قدرتمند نیز در 
آن حضور داشته باشند، حدود ده سال هم بگذرد، اما 
هیچ تحول و تغییر مثبتی در این عرصه به وجود نیاید.

شورای عالی فضای مجازی گزارش بدهد
آیت الله علم الهدی، سیاســت گذاری، مدیریت کلان، 
تصمیم گیــری لازم، نظارت روزآمــد و رصد کارآمد 
فضای مجازی را از جمله وظایف راهبردی شــورای 
عالی فضای مجازی دانســته و گفت: اعضای شــورا 
گزارش عملکرد بدهند که آیا آن چه رهبری خواسته 
واقعاً اجرا شــده اســت؟ چیزی که ما امروز از دولت، 
مجلس و قوه قضاییه می خواهیم، آن است که فضای 
مجازی را کنترل کنند. این فضا از عرصه های سیاسی 
و اجتماعی گرفته تا عرصه های معیشتی و اقتصادی 
برای همه مردم لازم اســت، اما حقیقت این است که 
باید کنترل شــود تا درندگانی که در این فضا رشــد 
کرده اند، نتوانند بیش از این ایمان و اندیشه فرزندان 

ما را تکه تکه کنند.
وی ابراز کرد: دشــمن از دروازه وسیع فضای مجازی 
وارد مملکت شده و همه تهاجمات خود را در دستورکار 
قرار داده اســت. مردمی که هشت سال دفاع مقدس 

را اداره کردند، چند صد هزار شــهید تقدیم اسلام و 
انقلاب کردند و وقتی دنیا به سر ما ریخت، دنیا را عقب 
راندند و عزت اسلام و ایران را حفظ کردند، می توانند 

در این عرصه نیز میدان داری کنند.
جهاد تبیین، مسئولیت همه مردم

امام جمعه مشهد اظهار کرد: بسیاری از افراد وقتی با 
بنده ملاقات می کنند، از جسارت یک جریان فضای 
مجازی به ســاحت پیامبر )ص(، حضرت زهرا )س(، 
اهل بیت )ع( و مقدسات خبر می دهند درحالی که اگر 
سؤال کنید شما در مقابل چه کردید، ساکت می مانند. 
عزیزان من، دشــمن نه به جنگ جان و مال بلکه به 
جنگ دین شما آمده است و اگر در این عرصه موفق 
شــود، بعد از آن هم جان شما را خواهد گرفت و هم 
مال شــما را. زمانی در این کشور وقتی مارش نظامی 
به گوش می رسید، حتی آن آقاپسر جوان و دخترخانم 
جوانی که در دومین روز زندگی مشــترک بودند، از 
جا بلند می شــدند تا از کشور خود دفاع کنند. با این 
حال، چطور امروز در فضای مجازی می بینید که نظام 
و انقلاب شــما را زیر سؤال می برند و به اهل بیت )ع( 

اهانت می کنند، اما کاری نمی کنید؟
وی افزود: رهبری فرمودند جهاد تبیین و این جنگ 
فقط مربوط به طلاب نیســت بلکه همه مردم و همه 
جوانانی که میدان دار جنگ نرم هستند، باید در این 
فضا وارد عمل شوند. زمانی که وقت مواخذه و حساب 
فرا برسد، فقط طلاب و فعالان فرهنگی مخاطب قرار 
نمی گیرند بلکه از همه ســؤال می شــود که در برابر 

توهین به رسول خدا )ص( چه کردند.

تشکیل جریان سوم برای مقابله با خالص 
سازان

تبسم نمازی: نویسینده در یادداشت حاضر هشدار می دهد که اگر 
جناح های میانه رو در دو جناح اصلی کشــور یعنی اصول گرا و اصلاح 
طلب اگر نتوانند با ابتکارات تازه تهدیدهای تندروها را به فرصت تبدیل 
کنند بعید است هر دو جناح بتوانند از دشواری های وضعیت آینده در 

امان باشند.
از انتخابات مجلس ششم به این سو فضای انتخاباتی کشور، با تشکیل 
گروه های اصلاح طلب، شکل تازه ای به خود گرفت و مردم به عنوان 
بخشــی جدی و موثر، در ورای جریان های سیاسی، نقش تازه ای در 
سپهر سیاست انداختند. به دنبال این تغییرات، دو جریان سیاسی اصلی 
ایجاد شد که زیر مجموعه های بسیاری را شامل می شدند که اگرچه 
در کلیات قادر به اجماع بودند، اما جزئیاتی انقدر جدی وجود داشت که 
انشقاق در میان آن ها را اجتناب ناپذیر کند. در واقع هر دو جریان، طیفی 
از نوعی تفکر سیاسی را بازتاب می دهند که اگر در دو سر طیف بسیار 
متفاوت و حتی معارضند، در میانه، می توانند جریان سوم میانه رویی را 
تشکیل دهند که اشتراکات شــان بیش از افتراقات بوده و در بزنگاه ها 

بتوانند نقش چتر نجات نظام سیاسی را ایفا کنند.
واقعیت های انتخاباتی به ویژه در انتخابات سال ۱۳۹۲ نشان می دهد که 
ایــن تحرک اصلاح طلبانه بوده که تلاش کرده تا جریان ســوم، برای 
روزهای مبادا شکل بگیرد همانند آن چه کناره گیری بزرگ عارف در 
برابر روحانی منتهی به رخداد عظیم جریان اعتدال شــد. آنان اگرچه 
در مسیر تشکیلاتی، نتوانستند در برهه هایی اصالت سیاسی خود را در 
قالب حزب سیاسی حفظ کنند، اما با تکیه بر همان نگرش اصلاح طلبانه 
کوشش کردند تا با عبور از تنگ نظری های حزبی، فضای بیشتری برای 
تعامل با جریان رقیب ایجاد کرده تا آنان هم فرصتی برای بازسازی بدنه 
اجتماعی بیابند. ولی هرچقدر اصلاح طلبان سعی به بسط این جریان 
سوم و کوتاه آمدن از آرمان های حزبی کردند و با سازوکارهای بخش های 
حاکمیتی حاضر در حــوزه قدرت رقیبان کنار آمدند، اصول گریان در 
کمند حاکمیت گرفتار آمدند و کمتر قادر شدند جریان سوم ایجاد شده 
را تقویت کنند که دستاورد شکوهمند پیروزی اعتدال را در پی داشت. 
از این رو هر قدر اصلاح طلبان تن به میانه روی دادند، اصول گرایان میانه 

رو از کمند رادیکالیسم نواصولگرایان قادر به رهایی نشدند.
ضعف اســتراتژی و تاکتیک در هر دو جناح اصلاح طلبان میانه رو و 
اصولگرایان میانه رو، اکنون منتهی به تقویت جریان خالص سازی شده 
است. این که چرا جریان سوم متشکل از اصلاح طلبان و اصول گرایان 
میانــه رو در زمانه ای که تا انتخابــات ۱۴۰۰ به فکر تحکیم مواضع و 
بلوک خود در جامعه نشدند، از مسایلی است که به ضعف هر دو طرف 
برمی گردد تا جایی که جریان خالص ساز هر دو گروه را در مرحله حذف 
قرارداده اســت. جریان تندرو هر روز در تقابل وسیع ترش با رقیب، به 
حذف گسترده تر بیرون جناحی و نیروهای درون جناحی خودش دست 
می زند. نامه علی لاریجانی در جواب به ادعای خبرگزاری تسنیم حاکی 
از چنین وضعیتی است. نکته مهم آن که شرایط ورود به انتخابات یا عدم 
ورود به آن در هر دو سوی ماجرا به دلیل وضعیت تصنعی موجود واگذار 
شده به شیوه های تغییر فضا قبل از انتخابات. شاید هر دو جناح اصلاح 
طلب میانه رو و اصول گرای میانه رو، در این باره هیچ چاره نداشته باشند، 
که در اصل ندارند، ولی ای کاش به نحوی از انحاء حتی این بخش را نیز 
به نحوی از مردم نظرخواهی می کردند. به این معنا که اگر فضای قبل 
از انتخابات تغییر محسوس کرد، تکلیف گروه های سیاسی چیست؟ 
تا دقیق تر بدانند وضعیت افکار عمومی چیست، و برای چاره اندیشی 

جهت ورود به انتخابات با چه موانعی مواجه هستند.
قطــع به یقین باید گفت عقلای قوم از هر طرف از ادامه این وضعیت 
نگرانند. آنان می دانند یا باید با بخش تندرو همدلی کنند و تبعات آن را 
هم بپذیرند و یا باید کاری کنند، تا بتوانند از پیشروی تندروها جلوگیری 
کنند. نباید فراموش کرد که پس از درگذشت بنیانگذار انقلاب اسلامی، 
و ۳۳ سال پس از آن، تعداد زیادی از بزرگان همچون آیت الله هاشمی 
رفسنجانی ، آیت الله مهدوی کنی و ... به عنوان عناصر بازی ساز در حوز 
ه سیاست، و به طور کلی سیاست ساز حضور ندارند و این فقدان تاثیر 
تعیین کننده اش را بر تند شدن فضای سیاسی کشور گذاشته است، 
اکنون وظیفه جریان سوم است که با نهادینه سازی هوش و عقلانیت در 
حوزه فرهنگی و نهادسازی، به تقویت جریان میانه برآمده از دوجریان 

اصلاح طلب و اصولگرای میانه رو همت کنند.
انتخابات اسفند ماه بزنگاهی جدی است که ممکن است تکرار نشود. با 
تهاجم همه جانبه جناح تندرو، اکنون وقت آن است که اصلاح طلبان 
میارنــه رو به همراه اصول گرایان میانه رو، جریان ســوم اعتدال گرایی 
را تقویت و نوســازی کنند، یا در غیر این صورت، صحنه سیاســت و 
پیامدهای سنگین آن را برای کشور و مردم در درجه نخست و سپس 
برای خودشان، به جان بخرند. از این رو هر دو جریان اصلاح طلب میانه 
رو و جریــان اصول گرای میارنه رو در انتخابات پیش رو راهی جز خط 
کشی با تندروهای خود ندارند تا قادر شوند برای یک وزن کشی همه 

جانبه در رقابت با تندروها به میدان بروند.
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حقابه هیرمند؛ ۵۰ سال پس از توافق هویدا

 آب کافی نیست و نمی دهند یا تشنه به رسمیت شناختن اند؟
مهرداد خدیر: اخطار ابراهیم رییسی به 
حکومت طالبان دربارۀ حقابۀ سیســتان 
از آب رود هیرمنــد به مهم ترین موضوع/

چالــش/ احتمالا: تنش میان دو کشــور 
همسایه بدل شــده و این در حالی است 
کــه ایران مانند دیگر کشــورهای جهان 
»امارت اسلامی افغانستان« را به رسمیت 
نمی شناسد و مشــخص نیست اگر بنا بر 
مکاتبه رسمی باشــد چگونه باید آنان را 

مخاطب قرار دهند.
  »رییس الوزرای امارت اسلامی افغانستان« 
در واکنش به اخطار ایران که از زبان رییس 
جمهوری و با لحن تندتــر و با تعبیر در 
صــورت لزوم با ابزار فشــار از جانب وزیر 
خارجه بیان شــده بر تعهد به معاهده 5۰ 
ســال قبل تأکید و در عین حال تصریح 
کرده است: »در بند )سد( کمال خان هیچ 
آبی وجــود ندارد و اگر آبِ بند کجکی در 
آن جاری شود تا ایران نمی رسد. بنا بر این 
نیاز است جانب ایرانی این حقایق را درک 

کند«. 
  این بیانیه به زبان فارســی و در سربرگ 
امارت اسلامی افغانستان صادر شده و یکی 
از دو تاریخ آن هجری خورشــیدی است. 
جان کلام طالبــان و برگزدان آن به زبان 
ساده این است: »عجالتا آبی در کار نیست؛ 

اگر بود چشم!«
  ایــن در حالی اســت که اشــرف غنی 
رییس جمهوری پیشین یا آخرین رییس 
جمهوری اسلامی افغانستان 5 ماه قبل از 
سقوط با تبختر گفته بود مگر ایرانی ها نفت 
خام خود را به دیگران رایگان می دهند که 
از ما توقع دارند به آنها رایگان آب بدهیم؟ 
بعد البته توضیح داد مراد او مازاد بر توافق 
۱۳5۲ اســت.  همین اظهار نظر به اضافه 
اصرار قبلی بر جدا دانستن فارسی رایج با 
فارسی دری در افغانستان کافی بود تا ایران 
هم به این نتیجه برسد که طالبان گزینه 
بهتری برای افغانستان است. بهتر البته نه 

بلکه واقعی تر و قابل تحمل تر.
 با نگاه دایی جان ناپلئونی، انگلیســی ها 
همان گونه که در غرب بین ایران و عراق 
و با ابهام بر ســر شــط العرب یا اروند رود 
استخوان لای زخم باقی گذاشتند در شرق 
کشور نیز بین ایران و افغانستان و با سهم 
سیستان از رود هیرمند که افغان ها به آن 
هلمند می گویند، همان ایده را اجرا کردند.  
آب دریاچه هامــون از همین رود تامین 
می شد و هامون که خشکید زندگی در آن 
سامان هم دچار انواع گرفتاری ها شد. درباره 
حقابه هیرمند و سهم ایران برای سیستان 

و هامون این نکات را می توان یادآور شد:
۱. اگر خشــکی هامون به خاطر هیرمند 
اســت و ممانعــت افغان ها جــای طرح 
این پرســش هســت که بقیه تالاب ها و 
دریاچه هــای ما چرا دچــار این وضعیت 
شده اند؟ جز این است که در اینجا طرف 
افغانُ ســد و بند زده و در مسیر آب پمپ 
گذاشــته و آب را مصرف می  کنند  و در 
باقی جاها ما خودمان دقیقا همین کار را 
کرده ایم؟ هم ســد زده ایم و هم آب را با 
پمپ بالا می آوریم. به قول ســید محمد 
بهشتی در کشوری که ۳5۰ روز آن آفتابی 
است چرا باید حجم عظیمی از آب را پشت 
سد نگاه داشت تا بخش قابل توجهی از آن 

تبخیر شود؟!
۲. به موجب توافقی که در ســال ۱۳5۲ 
خورشــیدی بین ایران و افغانستان امضا 
شد سهم سیســتان و هامون ایران از این 

آب ۸5۰ میلیــون متر مکعب در ســال 
اســت )هر ثانیه ۲۶ متر مکعب(. توافق را 
نخست وزیران دو کشور ) امیر عباس هویدا 
از ایران و محمد موسی شفیق از افغانستان( 
امضا کردنــد و اگرچه در هر دو کشــور 
حکومت سلطنتی برافتاد اما حکومت های 

بعدی منکر قرارداد نشدند.
  نه افغان هــا بعدتر گفتند قبول ندارند و 
نه ایران عصر پساپهلوی سهم خود را کم 
دانست و بیش از ۸5۰ میلیون متر مکعب 
در ســال مطالبه کرد منتها در افغانستان 
آن قدر تحولات سیاســی رخ داد و پس از 
سرنگونی سلطنت، کلکسیونی از جمهوری 
و جمهــوری خلــق و امارت اســلامی و 
جمهوری اســلامی را تجربــه کردند که 
مشــخص نبود با کدام قدرت باید طرف 
باشیم.  در همه این سال ها البته افغانستان 
با استناد به تعریف و شرط سال معمولی 
آبی از انجام کامل یا حتی نیمه کامل توافق 
طفره رفته چرا که در توافق آمده چنانچه 
ســال آبی نرمال باشد ) یعنی ۶ میلیارد و 
5۰۰ میلیون متر مکعب ( در اختیار داشته 

باشند آن گاه ۸5۰ میلیون متر مکعب سهم 
ایران می شود. یعنی مشروط به آن که به 
آن حجم برسند و اگر نرسند تعهدی ندارند 
منتها با این اوضاع افغانستان کی می خواهد 
مشخص کند چقدر است؟ کی برود متر 
کند؟ با جماعت طالب کی می خواهد بحث 

فنی مهندسی تخصصی کند؟!
۳. یکی از دلایل خشــم رییس جمهوری 
اســلامی ایران این است که احساس می 
کنند طالبان نقض عهد کرده اســت. چرا 
که گویا ایران در مذاکرات مشــهد قبول 
بازگشــت آنان به قدرت بعد از ۲۰ سال را 
به ۶ عهد منوط کرده بودند و اولی همین 
حقابه هیرمند بود. ) پنج فقره دیگر هم از 
این قرار بود: محدود نکردن زبان فارسی، 

آزار نــدادن شــیعیان، میدان نــدادن به 
اسراییل، اجازه ندادن به فعالیت گروه های 
ضد جمهوری اسلامی و همکاری در مبارزه 

با مواد مخدر(.
احتمالا از این روســت که طالبان مانند 
اشرف غنی گستاخی نمی کند و تحویل 
آب در مقابل بهای آن را پیش نمی کشد 
و قول داده و حالا هم نمی گویند نمی دهیم 
بلکه می گویند آبی در کار نیست تا بدهیم! 
حال آن که اشرف غنی خود را وام دار ایران 
نمی دانســت بلکه حس می کرد ایران از 
رقیب او - دکتر عبدالله- حمایت می کند و 
با پالس های ضد تهران می خواست در دل 

آمریکا جا باز کند.
۴. ایران دو راه دارد: نخست این که حسب 
اظهار حسین امیر عبداللهیان از ابزار فشار 
استفاده کند. اما چگونه؟ با عملیات نظامی 
یا ورود به خاک افغانســتان یــا اقدامات 
متقابل؟ راه دوم مذاکره است که عملا به 
منزله به رسمیت شناختن امارت اسلامی 
است.  به عبارت دیگر چه بسا طالبان حقابه 
را به برگی برای شناســایی خود با عنوان 

امارت اسلامی بدل کرده باشد.
  اگر اشرف غنی می گفت آب می خواهید 
مثــل پول نفت کــه از دیگــران مطالبه 
می کنید پــول آن را بپردازید طالبان هم 
به صورت غیر رسمی می گوید اول ما را به 
رسمیت بشناسید تا امارت اسلامی به شما 

آب بدهد.
5. نام امیر عباس هویدا نخست وزیر وقت 
پای توافق 5۰ سال قبل نشان می دهد بر 
خلاف آنچه امیر اسداالله علم در خاطرات 
خود نوشــته او به هامون و سیســتان و 
آب بی توجه نبــوده و اگر از هیرمند واقعا 
سالانه ۸5۰ میلیون متر مکعب به هامون 
می ریختند و آن آب را سر راه برنمی داشتند 
خشک نمی شد. با این که در افغانستان بر 

عبارتی تاکید می شــد که ایران به جز آن 
سهم حقی ندارد و این برای موسی شفیق 
یک موفقیت بود امــا در ایران در فضای 
سال 5۲ که اوج اقتدار شاه و ساواک و اغاز 
درآمدهای فــراوان نفتی بود نقد چندانی 
متوجه توافق نشد. حتی از جانب مخالفان 
در خارج از کشور. در افغانستان بعد از کودتا 
هم آن را ننگی برای شفیق ندانستند. سال 
ها بعد که دوباره ورق برگشت اشرف غنی 
البته او را می ستود و دستور داد به همین 
مناسبت مدال شهید موسی شفیق طراحی 

شود.
۶.  نسب آقای رییسی به سیستان می رسد 
. پدر او به مشــهد کوچید تا مجاور شود 
و اگرچه فرزند در مشــهد به دنیا آمده اما 
اصالتا سیستانی است. آیا لحن تند ابراهیم 
رییسی در دفاع از حق سیستان ریشه در 

همین ریشه دارد؟
۷. تهدیــد افغانســتان و مطالبه حقابه 
هیرمند هر چند با احساسات ناسیونالیستی 
در ســطح ملی و با علایق محلی و بومی 
سازگار است و کیست که ندادند در غیاب 
آب تمدن سیستان و بلوچستان در معرض 
تهدید قرار می گیرد اما این ملاحظه را هم 
باید داشته باشند تا فردا روز بحث حقابه آب 
محل تعارضات درون سرزمینی قرار نگیرد.

۸. اگر به جای محور قرار دادن ایدئولوژی 
در سیاســت خارجی طی این چند دهه 
به اشــتراکات فرهنگی بها داده می شد و 
مشخصا ایران بزرگ فرهنگی فرامرزی در 
کانون توجه بود اکنون شــاهد استهزای 
اخطاریه نبودیم. چه بســا اساسا طالبانی 

بازنگشته بود. 
۹. در جهانی که ایران و عربســتان آشتی 
می کنند و بن سلمان از بشار اسد استقبال 
می کند و رییس جمهوری اوکراین به جده 
مــی رود یعنی دیپلماســی همچنان کار 
می کند. مشکل ایران و طالبان بر سر حقابه 
در این است که عجالتا نه امیر عبداللهیان 
مــی تواند به کابل برود و نه در تهران می 
تواند میزبان ملا متقی باشد. طالبان دوست 

دارد با این برگ بازی کند.
۱۰. این که به آب سیستان و بلوچستان 
توجه می شــود خــوب اســت. تمثیل 
»سیستان؛ پاره تن ایران« هم که رییس 
جمهوری به کار برد نیکوست. اما به همه 
حقوق »سیســتان و بلوچســتان« باید 
توجه نشــان دهند و برای دریافت حقابه 
ظرفیت های محلی را هم به کار گیرند. چه 
بسا از آنان کاری برآید که از تهران نشینان 

برنیاید...

طالبان مانند اشرف غنی گستاخی نمی کند و تحویل آب در مقابل بهای 
آن را پیش نمی کشد و نمی گویند نمی دهیم بلکه می گویند آب نیست 

تا بدهیم اما در واقع حقابه را به برگی برای شناسایی خود با عنوان 
امارت اسلامی بدل کرده اند. اگر اشرف غنی علنا گفت وقتی آب 

می خواهید مثل پول نفت که از دیگران مطالبه می کنید باید پول آن را 
بپردازید و البته چند ماه بعد تاوان این درشت گویی را پرداخت طالبان 
نه با این لحن بلکه در عمل می گوید اول ما را به رسمیت بشناسید تا 
امارت اسلامی به شما آب بدهد! بعد هم باز راه فرار هم دارند چون 
تعهد آنان وقتی است که حجم آب به ۶ و نیم میلیارد متر مکعب 

برسد تا آن وقت ۸۵۰ میلیون متر مکعب سهم ایران و سیستان و 
هامون باشد و کی می خواهد برود با طالب ها متر کند؟!

,,

قلیچدار اوغلو : همه شان را بیرون می کنم
وزیر کشــور ترکیه: مهاجران سوری را 
اخراج نمی کنیم که بروند و بمیرند، آنها 

برادران و خواهران ما هستند
مــا این فرصت را داریــم که در منطقه 
امن، ۲۴۰ هزار خانه بسازیم و حدود یک 
میلیون پناهجوی سوری را آنجا اسکان 

دهیم.
مهاجران خارجی، بــه ویژه پناهندگان 
ســوری در ترکیه، به یکی از موضوعات 
مهم در عرصه انتخابات ریاست جمهوری 

ترکیه تبدیل شده است.
به گــزارش عصر ترکیــه، در حالی که 

حزب جمهوریخواه خلق به رهبری کمال 
قلچیــدار اوغلو ، صراحتاً بر اخراج فوری 
همه پناهجویان تاکید دارد، حزب حاکم 
)عدالت و توسعه( به ریاست رجب طیب 
اردوغان موضعــی کاملاً متفاوت در این 

خصوص دارد.

دومین سفارتخانه بزرگ جهان در بیروت
دلایل پنهان آمریکا برای ساخت 

سفارتخانه  عظیم  در لبنان
در روز های اخیر انتشــار تصاویری از ســاخت ســفارتخانه آمریکا در 
شــهر بیروت پایتخت لبنان، جنجال های زیادی را به پا کرده اســت. 
سفارتخانه ای که مساحت آن چیزی در حدود ۴۳ هکتار است. یعنی دو 
و نیم برابر بزرگتر از مساحت کاخ سفید و ۲۱ برابر بزرگتر از مساحت یک 
زمین فوتبال. این سفارتخانه، عملا عنوان دومین سفارتخانه بزرگ جهان 
را یدک می کشــد. احداث آن در یک کشور کوچک در منطقه غرب 
آسیا، بسیار سوال برانگیز شده و جنجال های گسترده ای را به ویژه در 
میان کاربران شبکه های اجتماعی در لبنان ایجاد کرده است. سفارتخانه 
در دستِ ساخت آمریکا در منطقه عوکر واقع در ۱۳ کیلومتری شمال 
بیروت واقع شــده و از چیزی در حدود ۹۰ هزار متر مربع ساختمان 
مســقف بهره می برد. پروژه ساخت سفارت توســط »دفتر عملیات 
ساختمان ســازی و عمرانی OBO »وابسته به وزارت خارجه آمریکا 
اجرایی می شود. با این همه، یک سوال محوری و اساسی که در مدت 
اخیر به ویژه از سوی افکار عمومی کشور لبنان و البته ورای این کشور 
پرسیده شده و می شــود این است که پشت پرده ساخت یک چنین 

مجموعه بزرگ دیپلماتیکی در کشور کوچکی نظیر لبنان چیست؟
به بیان ساده تر، آیا واقعا آمریکا به سفارت خود در لبنان که برخی آن 
را شبیه به پایگاه های سری دولت آمریکا در صحرای نوادای این کشور 
شبیه دانسته اند، صرفا به مثابه یک مرکز دیپلماتیک می نگرد؟ به نظر 
می رسد واشینگتن در احداث این سفارتخانه، به طور خاص به ۳ مساله 

مهم توجه دارد. ۱. نگرانی از موقعیت اسرائیل
به نظر می رســد که یکی از دلایل مهم اقدام آمریکا در احداث دومین 

ســفارتخانه بزرگ جهــان در 
کشــور لبنان، رصــد تحولات 
اراضی اشــغالی باشد. مساله ای 
که نگرانی های واشــینگتن در 
رابطه با آن در سال ها و به ویژه 
در ماه های اخیــر افزایش قابل 

توجهی یافته است.
در ســال های اخیر، برگزاری انتخابات پیاپی در اراضی اشغالی در نوع 
خود از یک بن بســت فراگیرِ سیاسی در این کشور خبر می دهد و در 
ادامه، قدرت گیری افراطیون صهیونیست در دولت نتانیاهو و تنش زایی 
و جنگ طلبی آن ها علیه فلســطینی ها و البته اصرارهایشان بر طرح 
اصلاحات نظام قضایی که با اعتراضات و اعتصابات گسترده رو به رو شده 
)این اعتراضات اکنون وارد هفته نوزدهم خود شده است(، همه و همه 

اسرائیل را در موقعیتی بسیار شکننده قرار داده است.
در این راستا، شماری از مقام های سابق و البته کنونی اسرائیلی نظیر 
اسحاق هرتزوگ )رئیس جمهور اسرائیل( قویا هشدار داده اند که اسرائیل 
چه در بعد داخلی و چه خارجی، با خطر جنگ داخلی و البته فروپاشی 
رو به رو اســت. در این فضا، آمریکا عملا با احداث یک مجموعه بزرگ 
دیپلماتیک در لبنان که نزدیک به اراضی اشــغالی است، سعی دارد تا 
جای ممکن، دامنه کمک های اطلاعاتی خود به تلآویو را گسترش بخشد 
و در عین حال، تحولات پیرامونی این رژیم به ویژه در لبنان و سوریه را 

نیز با دقت بیشتری رصد کند.
البته که گمانه زنی ها در مورد حضور شمار قابل توجهی از افسران نظامی 
و اطلاعاتی آمریکایی در سفارتخانه در حال احداث نیز تا حد زیادی این 
گزاره را تقویت می کند که آمریکا در لبنان، صرفا به دنبال فعالیت های 

عادی دیپلماتیک نیست و اهداف دیگری را دنبال می کند.
۲. اتاق فرماندهی جدید 

یکی دیگر از گزاره هایی که ناظران و تحلیلگران از آن به عنوان محرک 
عمده واشــینگتن جهت احداث سفارتخانه ۴۳ هکتاری اش در شهر 
بیروت یاد می کنند، ایجاد یک اتاق فرماندهی جدید در منطقه خاورمیانه 
است. این مساله در شرایطی که حضور نظامی آمریکا در منطقه کمرنگ 
شده و در مقابل، رقبای منطقه ای دولت آمریکا نظیر ایران و حتی رقبای 
جهانی آن نظیر چین و روسیه، وزن بیشتری پیدا کرده اند، از اهمیت 
قابل توجهی برخوردار می شــود. اینطور به نظر می رسد که آمریکا با 
تقویت حضور افســران نظامی و اطلاعاتی و البته کارشناسان سیاسی 
خود در سفارت جدیدش در لبنان، عملا سعی دارد تا طرح و برنامه های 
جدیدی را پیاده سازی کند. »دینگ لانگ« استاد مطالعات خاورمیانه 
دانشگاه مطالعات بین المللی شانگهای می گوید: »به احتمال زیاد، بخش 
قابل توجهی از کارکنان ســفارت آمریکا در لبنان از افسران نظامی و 
اطلاعاتی تشکیل می شوند. به بیان دیگر، کارکرد های اطلاعاتی و نظامی 

سفارت آمریکا در لبنان به مراتب فراتر از نقش دیپلماتیک آن است«.
برخی از ناظران و تحلیلگران، سفارت جدید آمریکا در لبنان را مرکزی 
برای فرماندهی انقلاب های رنگی در خاورمیانه )مداخلات سیاســی 
آمریکا در کشــور های منطقه( توصیف کرده انــد. برخی دیگر نیز آن 
را مرکزی برای هدایت فعالیت های نظامی و اطلاعاتی این کشــور در 

کشور های خاورمیانه ای عنوان می کنند.
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فعلا ناترازی بنزین نداریم
مدیرعامل شرکت ملی پالایش 
و پخــش فراورده های نفتی 
از ســوآپ فراورده در شرایط 
خــاص خبــر داد و گفت: در 
شرایط کنونی عرضه و تقاضای 

بنزین را مدیریت کرده ایم.
بــه گــزارش روزنامه »صبح 

امروز« و به نقل از ایسنا، جلیل سالاری روز گذشته در حاشیه بیست و 
هفتمین نمایشگاه نفت، گاز، پالایش و پتروشیمی در نشستی خبری در 
پاسخ به سوال ایسنا در خصوص وضعیت ناترازی بنزین و احتمال واردات، 
گفت: با شــرایطی که مدیریت کردیم فعلا توانستیم، عرضه و تقاضا را 
مدیریت کنیم، در برخی فصول که مصرف افزایش پیدا می کند از مسیر 
ســوآپ ناهمنام فرآورده استفاده می کنیم. وی با بیان اینکه با توجه به 
تفاوت قیمت با کشورهای همســایه و اختلاف ۲5 تا ۳۰ هزار تومانی 
قیمت، قاچاق جذاب است، اظهار کرد: باید با سیاست های غیر قیمتی و 

با استفاده از فناوری های جدید جلوی قاچاق را گرفت.

قیمت ارزی کالاهای اساسی و نهاده های 
بخش کشاورزی اعلام شد

کالاهای  ارزی  قیمت  لیست 
بخش  نهاده های  و  اساســی 
کشاورزی از ســوی معاونت 
جهــاد  وزارت  بازرگانــی 

کشاورزی اعلام شد.
بــه گــزارش روزنامه »صبح 
امــروز« و به نقــل از مهر، بر 

اساس اعلام وزارت جهاد کشاورزی، پیرو برگزاری جلسه کمیته ارزی 
با حضور نماینده سازمان بازرسی کل کشور، مدیران کل معاونت توسعه 
بازرگانی، سازمان حراست و دفتر بازرسی و ارزیابی عملکرد وزارت جهاد 
کشاورزی و مسؤولان اتحادیه ها و انجمن های بخش خصوصی فعال در 
زمینه تأمین کالاهای اساسی، قیمت های جهانی کالاها و نهاده ها مورد 
بررسی قرار گرفت. پس از ارزیابی و تأیید معاونت توسعه بازرگانی وزارت 
جهاد کشاورزی در راستای اعمال ماده ۱۴ و ۱5 قانون گمرکی، سقف 
قیمتی کالاها به شرح جداول زیر به آن مرجع اعلام )مشورتی( و جهت 

اعمال سیستمی در سامانه ثبت سفارشات ابلاغ شده است.

افزایش 2۹ درصدی نرخ بلیت هواپیما 
اعمال شد

هواپیمایی  ســازمان  معاون 
کشــوری گفت: افزایش ۲۹ 
درصدی تایید شــد و از روز 

گذشته عملیاتی شده است.
حســن خوشــخو، معــاون 
ســازمان هواپیمایی کشوری 

درخصوص افزایش ۲۹ درصدی بلیت هواپیما به مهر گفت: دیشــب 
افزایش ۲۹ درصدی از سوی انجمن اعلام شد و ستاد تنظیم بازار نیز آن 
را تأیید کرد و از امروز عملیاتی شد.وی در ادامه درخصوص چالش های 
تعطیلی ایرلاین ها گفت: همیشه چالش هایی بوده است، با توجه به اینکه 
ایرلاین ها افزایش ۱۰۰ درصدی را پیشنهاد داده بودند که ۲۰ درصد آن 
موافقت و اجرایی شد امیدواریم با این افزایش چالش های عرض و فروش 

به تعادل برسد.

برنامه هفتم توسعه فردا رونمایی می شود
ســند برنامه پنج ساله هفتم 
توسعه کشور با حضور رییس 
جمهور و نخبگان کشور فردا 
اردیبهشت ۱۴۰۲  شنبه ۳۰ 

رونمایی می شود.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، 
همایش معرفی سند پنج ساله 

هفتم توسعه کشور فردا شنبه ۳۰ اردیبهشت با حضور نخبگان و اساتید 
برجسته از سراسر کشور و مسئولان نظام برگزار می شود.

همایش معرفی سند برنامه پنج ساله هفتم کشور با سخنرانی آیت الله 
دکتر ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور محترم آغاز خواهد شد.

این همایش که با حضور بیش از پانصد نفر از نخبگان و اساتید و 
مدیران دولتی و فعالان بخش خصوصی برگزار می شود با رویکرد 
تبیینی به بررســی محورهای بیســت گانه برنامه هفتم توسعه 

می پردازد.

تئسط سازمان امور مالیاتی کشور؛
سقف مالیات حقوق بگیران 30 درصد اعلام شد

رئیس ســازمان امور مالیاتی کشور 
مقررات مربوط به احکام بند و تبصره 
۱۲ قانون بودجه ۱۴۰۲ را ابلاغ کرد.

به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و 
به نقل از تســنیم، هادی سبحانیان 
در بخشــنامه ای به ادارات کل امور 
مالیاتی  مقررات مربــوط به احکام 
بند و  تبصره ۱۲ قانون بودجه ۱۴۰۲ 

)مالیات حقوق( را ابلاغ کرد.
با توجه به احکام بند )و( تبصره ۱۲ و 
بند )ص( تبصره ۶ قانون بودجه سال 

۱۴۰۲  کل کشور مقرر می دارد:
۱ - ســقف معافیت مالیاتی موضوع 
ماده ۸۴ قانون مالیاتهای مســتقیم 
اصلاحی مصــوب ۳۱/۰۴/۱۳۹۴ در 
ســال ۱۴۰۲ مبلغ یــک میلیارد و 

دویست میلیون ریال است.
۲- مجمــوع درآمد اشــخاص حقیقــی که تحت 
عناوینی از قبیل حقوق و مزایا )به اســتنای عیدی 
و کارانــه اعضای هیأت علمی بالینــی تمام وقت 
جغرافیایی و پزشــکان متخصص بالینی تمام وقت 
جغرافیایی،( مقرری یا مزد، حق شــغل حق شاغل 

فوق العاده ها اضافه کار حق الزحمۀ حق مشــاوره 
حق حضور در جلسات پاداش حق التدریس، حق 
التحقیق، حق پژوهش و کارانه اهم از مســتمر با 
غیرمســتقیم که به صورت نقدی و غیر نقدی، از 
یک یا چند منبع، در بخش دولتی و یا غیر دولتی 
تحصیــل می نمایند، چــه از کارفرمای اصلی و یا 
خیرام الموضوع تبصره ۱ ماده ۸۶ قانون مالیاتهای 

مستقیم باشد، پس از کسر بخشودگی، 
معافیت و ســایر مشــوقهای ســایر 
مشــوقهای مقرر در قانون مالیاتهای 
مستقیم و سایر قوانین از جمله ماده 
5۶ قانون جامع خدمات رســانی به 
ایثارگــران مصــوب ۰۳/۰۴/۱۳۸۶، 
ماده ۲5 قانون حمایــت از معلولان 
مصوب ۲۰/۱۲/۱۳۹۶ به نرخهای زیر 

مشمول مالیات می باشد.
-۲-۱- نســبت به مازاد یک میلیارد و 
دویست ریال، تا یک میلیارد و ششصد 
و هشــتاد میلیــون ریــال: ده درصد 

)درصد۱۰(
-۲-۲- نســبت به مازاد یک میلیارد و 
ششصد و هشــتاد میلیون ریال  تا دو 
میلیارد و هفتصد و شصت میلیون ریال:  

پانزده درصد )۱5درصد(
-۲-۳- نسبت به مازاد دو میلیارد و هفتصد و شصت 
میلیون  ریال تا چهار میلیارد و هشتاد میلیون ریال: 

بیست درصد )۲۰درصد(
-۲-۴ نسبت به مازاد چهار میلیارد و هشتاد میلیون 

ریال به بالا: سی درصد )درصد۳۰(

با اعلام 6۸.۷ درصدی نرخ تورم؛

رکورد 3۰ساله تورم شکسته شد!
اگرچه بانک مرکزی مدتی اســت نرخ 
تورم را اعــلام نمی کند، اما یک منبع 
مطلع نرخ تــورم فروردین ماه را ۶۸.۷ 
درصد اعلام کرده است. نرخی که تنها 
یک قدم تا تــورم ۷۰ درصدی فاصله 
دارد و بیشترین نرخ تورم در ۳۰ سال 

اخیر است.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« و به 
نقل از تجارت نیوز، اگرچه منابع آماری، 
نرخ تورم را اعلام نمی کنند اما یک منبع 
مطلع، تورم بانک مرکزی را اعلام کرده 
و گفته طبق بــرآورد بانک مرکزی در 
فروردین امســال قیمت ها 5.۲ درصد 

افزایش پیدا کرده است.
بر اســاس گزارش اکوایران، محاسبات 
نشــان می دهد تورم نقطــه ای در این 
مقطع )فروردین پارســال تا فروردین 
امســال( برابر با ۶۸.۷ درصــد بوده و 
در یک قدمی ۷۰ درصــد قرار گرفته 
است که این بالاترین تورم در سه دهه 

گذشته بوده است.
رشد بالای قیمت ها در فروردین ۱۴۰۲

رشد قیمت ها در سال گذشته عمدتا از 
مسیر قیمت خوراکی ها بوده و به نظر 
می رسد همچنان در این ماه نیز سهم 
بالایی داشته باشــد. پیش از این تورم 
ماهانه اعلام شده از سوی مرکز آمار نیز 
مؤید همین نکته بوده است. مرکز دیگر 
اعلام آماری رشد قیمت ها در فروردین 
تورم ماهانه را برابر با ۳.۷ درصد برآورد 

کرده بود.
بــا رشــد بــالای شــاخص قیمــت 
مصرف کننده در این ماه، رشد نقطه ای 
نیز به رکوردی بی ســابقه در کشــور 

رسیده است.
رکوردزنی بی سابقه در تورم نقطه ای

مقایسه نقطه ای قیمت ها به معنای آن 
است که سبد مصرفی خانوارها نسبت 
به موقعیت مشابه خود در سال قبل چه 
تغییر قیمتی داشته است. برای ارزیابی 
این متغیر، باید شاخص قیمت مصرف 
کننده با موقعیت مشابه خود در سال 

گذشته مقایسه شود.

اکنون با ثبت رشــد 5.۲ درصدی تورم 
ماهانه در فروردین ماه امسال، شاخص 
قیمت مصرف کننده بــه ۸۳5.۶ می 
رسد. در این صورت مشاهده می شود 
تــورم نقطه ای بانک مرکــزی در این 
مقطع برابر بــا ۶۸.۷۷ درصد بوده و از 
تورم ثبت شــده در پایان سال گذشته 
حــدودا ۴.۹ واحد درصــد بالاتر آمده 

است.
بررسی ها نشان می دهد این بیشترین 
تورم نقطه ای ثبت شده در بازه حداقل 
۳۲ ســال اخیر بوده است. پیش از این 

نیــز اکوایران، با اســتفاده از مدل های 
آماری، تورم ایــن مقطع را پیش بینی 
کــرده بود. در این مدل با اســتفاده از 
شــامخ مدیران کل در خصوص قیمت 
مــواد اولیه پیش بینی شــده بود تورم 
نقطه ای بانــک مرکزی به ۶۷.5 درصد 

برســد که البته فاصله چندانی با رقم 
واقعی ثبت شده نداشته است.

گذری کوتاه بر روند تورم طی ۴5 سال
پیشتر گزارشی توســط بانک مرکزی 
ایران منتشر شــده بود که حکایت از 
این داشــت که اقتصاد ایران طی ۴5 
سال فقط چهار سال تورم تک رقمی را 
تجربه کرده است. اهمیت این گزارش 
به بررســی روند تورم از سال ۱۳5۷ تا 

۱۴۰۱ مربوط می شود.
در این گزارش آمده است که متوسط 
ســاده نرخ تورم طی ۴5 ســال مورد 

بررســی ۲۱.۱ درصد و بیشترین تواتر 
مربوط به نرخ تورم در بازه ۱۰ الی ۲۰ 

درصد طی ۲۰ سال بوده است.
طــی چهار ســال متوالــی منتهی به 
۱۴۰۱ )۱۳۹۸ الــی ۱۴۰۱ ( نرخ تورم 
در اقتصاد ایران بالای ۴۰ درصد بوده و 

بیشترین مدت ماندگاری را در این دوره 
داشته اســت. بالاترین نرخ تورم ایران 
طی سال های ۱۳5۷ الی ۱۴۰۱ مربوط 
به ســال ۱۳۷۴ و برابر با ۴۹.۴ درصد 
است که در سال ۱۳۷5 به ۲۳.۲ درصد 

کاهش یافت.
برای ســال جاری هم، به نظر می رسد 
اگــر قرار باشــد سیاســت های کلان 
اقتصادی در روندی مشابه با سال های 
قبل پیش بــرود، نرخ تــورم هم بالا 
خواهد ماند. تازه ترین بررســی به قلم 
تیمور رحمانی، استاد اقتصاد دانشگاه 
تهران، نشان می دهد که رشد اقتصادی 
پایین و تورم بالا محتمل ترین سناریوی 
سال ۱۴۰۲ است. پیش بینی نهادهای 
پولی و مالی نیــز از تورم حدود ۴۰ تا 
5۰ درصدی حکایت دارد و با احتمال 
کســری بودجه ۴۰۰ هــزار میلیارد 
تومانی، این گمانه مطرح می شــود که 
دولت بار دیگر دست خود را در مقابل 
بانک مرکزی دراز کنــد و بنابراین تا 
زمانی که چاپ پول ادامه داشته باشد، 
روند تورم هم صعودی خواهد بود، مگر 
اینکه گشایش های سیاسی و اقتصادی 

در کشور رخ دهد.

برای سال جاری، به نظر می رسد اگر قرار باشد 
سیاست های کلان اقتصادی در روندی مشابه با سال های 

قبل پیش برود، نرخ تورم هم بالا خواهد ماند

,,

صادرات دام زنده ممنوع است
سرپرست وزارت جهاد کشاورزی گفت: 
تا به ثبات نرســیدن عرضه، صادرات دام 
زنده ممنوع اســت. به گــزارش روزنامه 
»صبح امروز« و به نقل از صدا و ســیما، 
ســید محمد آقامیری اظهار داشــت: تا 
کنتــرل عرضه به ثبات نرســد صادرات 

دام زنده ممنوع اســت، خریدار مازاد دام 
زنده نیز شــرکت پشــتیبانی امور دام و 
معاونت بازرگانی است. سرپرست وزارت 
جهاد کشــاورزی افزود: باید سرعت کار 
دامپزشــکی در ارائه دســتورالعمل های 
بهداشتی دام افزایش یابد و به سازماندهی 

کشتارگاه ها نیز توجه ویژه شود.
وی با بیان اینکه اتحادیه ها بازوان توانمند 
وزارت جهاد کشــاورزی هستند، افزود: 
اتحادیه هــا باید به ما ثابت کنند که نفع 
مصرف کننده بــرای آن ها حائز اهمیت 

است.

خبر
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حقه بازی و کلاهبرداری خارجی در یک رئالیتی شوی داخلی؛

»ناتو« بازیگر خراب کُن نیست
اینجا یک نفر هســت که همــه دنبال او 
هستند، چون جواب همه سوال ها پیش 
اوست. ما به او می گوییم »ناتو«!ناتو سریال، 
برنامه، مسابقه یا رئالیتی شو نسبتا جدید 
نمایش خانگــی با گردانندگی محمدرضا 
علیمردانی اســت که در ژانــر بازی های 
اســتدلالی ـ اســتنتاجی قرار می گیرد و 
توسط مهدی صفی یاری تهیه و کارگردانی 
شده اســت و او می گوید این برنامه یک 
رئالیتی شوی شریف است که در پی خراب 
کردن وجهه بازیگران یا به تعبیری بازیگر 

خراب کُن نیست.
به گــزارش روزنامه »صبح امروز« مهدی 
صفی یــاری، تهیه کننــده و کارگردان 
»ناتو« در گفت و گویی با ایســنا شرکت 
کــرد و درباره کلیت فضــای این رئالیتی 
شو، دلیل انتخاب محمدرضا علیمردانی به 
عنوان گرداننده، علت انتخاب نام برنامه و 
دستمزدهای هنگفت برخی بازیگران برای 
حضور در رئالیتی شوها توضیحاتی را ارائه 

کرد.
»ناتو« با دیگر رئالیتی شوها تفاوت دارد

او در ابتدای این گفت وگو با بیان توضیحی 
درباره فضای کلــی »ناتو«، بیان می کند: 
فضای »ناتو« با دیگر رئالیتی شوها تفاوت 
دارد؛ چراکه آنها بیشتر گیم )بازی( هستند؛ 
به خصــوص »مافیــا« و »پدرخوانده«. 
»جوکــر« هم که کلا بــر فضای کمدی 
طراحی شده اســت اما »ناتو« تلفیقی از 
این دو اســت؛ یعنی هم خنده دارد و هم 
گیم است. درصد بازی در »ناتو« همانند 
»پدرخوانده« به اندازه ای نیست که شرکت 
کننده ها درگیر بازی شوند و خنده هایش 
هم مثل »جوکر« نیست که مدام بخندیم.

وی یادآور می شــود: ســاختار »ناتو« از 
برنامه ای خارجی الهام گرفته شده است. 
در انتهای تیتراژ هم نام برنامه خارجی را 
می آوریم؛ با این تفاوت که آن برنامه خنده 
ندارد و ما با یکســری تغییرات توانستیم 
»ناتو« را بسازیم. ضمن اینکه نمونه خارجی 
این برنامه، با حضور سلبریتی ها ساخته 
نمی شود و شرکت کننده ها افراد معمولی 
هستند. اما به دلیل اینکه مردم ما سلبریتی 
دوســت دارند ما از حضور آنها اســتفاده 
کردیم. خنده و یکســری چالش هایی را 
هم به ساختار برنامه اضافه کردیم تا کمی 

جذابتر شود.
یک رئالیتی شوی شریف

سازنده رئالیتی شو »ناتو« تاکید می کند: 
»ناتو« برایمان ریسک بزرگی بود. طبیعی 
اســت وقتی ما به برخی بــازی ها مثل 
»مافیا«، »جوکــر«و »پدرخوانده« عادت 

مــی کنیم، یک بازی جدید که می آید تا 
به آن عادت کنیــم زمان می برد و کمی 
ریسک پذیر و پر خطر است اما من ترجیح 
دادم ایــن کار را انجام بدهم؛ ضمن اینکه 
تاکنون بازخوردها از این برنامه خوب بوده 
و خداراشــکر بازیگران هم خیلی دوست 
داشــتند. نمی خواهم تعریف کنم اما فکر 
می کنم »ناتو« یک رئالیتی شــوی شریف 
است و بازیگر خراب کن نیست. نام نمی برم 
در اکثــر رئالیتی شــوهایی که تا به حال 
پخش شده اند یا یک بازیگر آنقدر بالا می 
رود و از طرفی یک بازیگر بسیار پایین می 

آید و خراب می شود.
صفی یاری در عین حال تصریح می کند: 
ســعی کردیم در »ناتو« بازیگر خراب کُن 
نباشــیم و مخاطب لذت ببــرد تا خدای 
ناکرده کســی را کم هوش نشان ندهیم و 
دیگری را خیلی باهوش. شخصا این نگاه 
را دوست ندارم و تلاش کردم در »ناتو« به 
آن برسم. حالا نمی دانم چقدر موفق بودم 
اما تلاشــم بر این اساس بوده است. شاید 
اگر این رویه را پیش نمی گرفتم مخاطب 
بیشتری هم جذب می کردیم اما ترجیحم 
بر این بود تا شرافتی که در ذهن از بازیگران 
داریم، حفظ شود. ان شاءالله که مردم هم 
کار را دوست داشته باشند. به هر حال کمی 
زمان می برد تا مخاطب با »ناتو« اخُت شود.

حقه بازی و کلاهبرداری
او درباره دلیل انتخاب نام »ناتو« هم چنین 
می گوید: اسم خارجی این برنامه به معنی 
حقه بازی و کلاهبــرداری بود اما ما برای 
معادل این کلمه در فارسی، عبارت مناسبی 
پیدا نکردیم؛ به همین خاطر از نام »ناتو« 
استفاده کردیم. در زمان قدیم به آدم هایی 

که کمی خُرده شیشه داشتند، می گفتند 
ناتو؛ به همین دلیل اسم »ناتو« را انتخاب 
کردیــم؛ یعنی آدم هایی که کمی با بقیه 

فرق دارند و خرده شیشه دارند.
کارگردان »ناتو« در پاسخ به اینکه چطور 
شــد برای اجرا به محمدرضا علیمردانی 
رســیدید؟ خاطرنشــان می کنــد: آقای 
علیمردانی رفیق ۱۴ ســاله بنده هستند 
و برایــم مثل برادر می ماند. تمام زیر و بم 
اخلاقش و ویژگی هایش را از همه بهتر می 
شناسم. ابتدا قرار بود از آقای جواد رضویان 
برای اجرا اســتفاده کنیم که صحبت هم 
کردیم و ایشان هم قبول کردند اما قسمت 
نشد و مشغول کاری بودند که هماهنگ 
نشد در خدمتشان باشیم تا اینکه به آقای 
علیمردانی رسیدم. همه مردم بیشتر وجه 
جدی آقای علیمردانی را دیده اند اما ایشان 
قابلیت های زیادی دارند. انتخاب مجری 
»ناتو« برایم بر دو وجه بود. یکی هوش بالا 

و دیگری قدرت بداهه گویی.
وجه طنز برایمان مهم تر بود

صفی یاری همچنین درباره طرح سوالات 
مســابقه که با وجود عجیب و ســخت 
بودن چقدر به بالا بردن اطلاعات عمومی 
مردم کمک مــی کند؟ توضیح می دهد: 
ســوالاتمان قطعاً وجه اطلاعات عمومی 
دارند چون نمی توانیم بگوییم فلان سوال 
وجود ندارد و یا اشتباه و خیالی است. همه 
چیز واقعی طراحی شده است اما وجه طنز 
برایمان مهم تر بود که بامزه طراحی شده 
باشند و بیشتر شوخی را وارد صحنه کنیم.

این کارگردان سپس در پاسخ به اینکه فکر 
می کنید برنامه ای مانند »ناتو« تا چه زمان 
بتواند ادامه داشته باشد؟ اظهار می کند: به 

نظرم »ناتو« مثل »مافیا« قابلیت ادامه دار 
بودن دارد و می تواند از مشاغل مختلفی 
افراد را وارد کند. از نگاه من »ناتو« قابلیت 

تولید و پخش ۱۰۰ قسمت را هم دارد.
صفی یاری ســپس درباره حضور شرکت 
کنندگان )بازیگران( در رئالیتی شــوها و 
اینکه چقدر سعی شده در انتخاب بازیگران 
تنوع ایجاد شود و گروهی از بازیگران مدام 
تکرار نشــوند؟ می گوید: مگــر ما کلاً در 
ایران چه تعداد بازیگــر داریم؟ گروهی از 
بازیگران ما هستند که کلاً هیچ کجا حاضر 
نمی شوند، یکسری بازیگران هم هستند 
که لطف دارند و همه جا می روند. برخی 
بازیگران هم هســتند که مثلا می گویند 
ما فقط در برخی تاک شــوها حضور پیدا 
می کنیم؛ بنابراین افرادی که بازی می کنند 
واقعا تعدادشان محدود است. ما نمی توانیم 
که از خودمــان بازیگر خلق کنیم. ما هم 
نمی خواهیم افراد را تکرار کنیم اما یکسری 
بازیگران هستند که به بازی کردن علاقه 
دارند و همه جا هم می روند. همین باعث 
می شود ما هم از همان ها استفاده کنیم و 
به نظرم تکرارشان هم ایرادی ندارد. همه 
این نقد را بر ما وارد می کنند اما واقعاً تعداد 

بازیگران ما محدود است.
کارگردان »ناتو« در پایان صحبت هایش 
درباره دســتمزدهای هنگفتی که برخی 
بازیگران برای حضور در رئالیتی شــوها 
دریافت می کنند، در پاسخ به اینکه چقدر 
این مسئله صحت دارد؟ چنین بیان می 
کند: من رئالیتی شوهای دیگر را نمی دانم 
اما واقعــاً در »ناتو« ۹۰ درصد بازیگران به 
من لطف داشتند. من در کار خودم حداقل 

چنین چیزی را ندیدم.

توافق ایران و تاتارستان روسیه برای گردشگری
ایران و جمهوری تاتارستان فدراسیون روسیه 
برای گســترش همکاری های گردشگری 
توافق کردند. به گزارش روزنامه »صبح امروز« 
و به نقل از ایسنا، علی اصغر شالبافیان، معاون 
گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری 
و صنایع دستی ایران و سرگی ایوانوف، رئیس 

کمیته گردشگری جمهوری تاتارستان توافق 
کردند به منظور توسعه روابط گردشگری، 
هیأت هایی از شرکت های گردشگری ایران و 
جمهوری تاتارستان روسیه را برای آشنایی 
با ظرفیت های گردشــگری دو طرف تبادل 
کنند. اقدامات صورت گرفته برای تســهیل 

روادید برای اتباع دو کشــور و برقراری پرواز 
مستقیم بین تهران و کازان )مرکز جمهوری 
 ،B2B تاتارســتان(، برگزاری نشست های
برپایی تورهای آشناسازی ویژه اصحاب رسانه 
و چهره های تاثیرگــذار  از دیگر موضوعات 

مورد گفت وگو در این دیدار بود.

ثبت آثار مولانا و 2 اثر دیگر به نام ایران در یونسکو
ســفیر جمهوری اســلامی ایران در 
یونســکو از ثبت ســه اثــر، از جمله 
مجموعــه آثار مولانا به نــام ایران در 
فهرست حافظه جهانی یونسکو خبر 

داد.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و 
به نقل از ایســنا، نمایندگی ایران در 
یونســکو - پاریس، اعلام کرد: ســه 
اثر پیشــنهادی ایران، بــرای ثبت در 
»فهرست حافظه جهانی« از تصویب 
شــورای اجرایی ســازمان یونســکو 

گذشت.
این آثار بنابر آنچــه نمایندگی ایران 
در یونســکو اعلام کرده است، شامل 

»مجموعه آثــار مولانا)مثنوی، دیوان 
کبیر، مجالس سبعه، مکتوبات و فیه 
مافیه(«، »اسناد روابط خارجی ایران 
در دورۀ قاجار« و »اســناد بقعۀ شیخ 

صفی الدین اردبیلی« است.
برنامه حافظه جهانی یونســکو که از 
سال ۱۹۹۲ تاسیس شده است، وظیفه 
ثبت میراث مکتوبی را که دارای ارزشِ 
جهان شمول شــناخته می شوند، بر 

عهده دارد.
شورای کارشناسان بین المللی زیر نظر 
سازمان یونسکو، ارزش آثار معرفی شده 
را بررسی و بر اساس ملاک های فنی 
ابراز نظر می کند. سپس شورای اجرایی 

یونسکو، متشکل از 5۸ کشور جهان با 
بررســی اســناد ذی ربط بــرای درج 
عنوان آثار در فهرست جهانی، تصمیم 

می گیرد.   
از اهداف اصلی این فهرست، علاوه بر 
معرفی این میراث به همگان، حفظ و 

نگهداری بهتر و ایجاد فضای مناسب 
برای ایجاد دسترسی به  پژوهشگران 

عنوان شده است.
پیش از این، ۱۰ اثر در فهرست حافظه 
جهانی یونسکو به نام ایران ثبت شده 
بود که شاهنامه بایسنقری فردوسی، 
وقف نامه ربع رشیدی، مجموعه اسناد 
تشکیلات اداری آستان قدس رضوی، 
التفهیم ابوریحــان بیرونی، پنج گنج 
نظامی، مجموعه برگزیده نقشــه های 
دوره قاجــار، ذخیره خوارزمشــاهی 
مسالک الممالک  جرجانی،  اسماعیل 
اصطخری، کلیات ســعدی و جوامع 

التواریخ از آن جمله بوده است.

سینمای ایران 1۷ میلیارد تومان فروخت
ایران در هفته ای  سینمای 
که گذشت با فروش تقریبی 
۱۷ میلیــارد تومان میزبان 

مخاطبان سینمایی شد.
سینمای ایران هفته گذشته 
در مجمــوع ۱۶ میلیــارد و 
۷۴5 میلیــون و ۷۱۶ هزار 

مخاطب داشت که این مقدار نسبت به هفته گذشته روند نزولی 
داشته است.

فیلم کمدی »فســیل«به تهیه کنندگی ســید ابراهیم عامریان و 
کارگردانی کریم امینی از ۲۴ اسفند به روی پرده سینما های کشور 
رفت. »فســیل« این هفته با فروش ۲۳۲ هزار بلیت به ارزش ۱۱ 
میلیارد و ۴۲۹ میلیون تومان در صدر جدول فروش سینما ها قرار 

گرفته است.
فیلم سینمایی »سه کام حبس«فیلمی درام اجتماعی به نویسندگی 
و کارگردانی سامان سالور و تهیه کنندگی ساسان سالور است که 
با فروش ۳۱ هزار قطعه بلیط به ارزش یک میلیارد و ۷۱۳ میلیون 

تومان توانست در رتبه دوم جدول فروش سینما ها  قرار گیرد.
»آهنگ دو نفره«کاری از  آرزو ارزانش است که با فروش ۲۴ هزار 
بلیط به ارزش یک میلیارد  و ۲۴۸ میلیون تومان در رتبه ســوم 

جدول فروش قرار گرفته است.
فیلم ســینمایی »عروس خیابان فرشــته« به کارگردانی مهدی 
خســروی تاکنون توانست با فروش ۱۲ هزار قطعه بلیط به ارزش 
5۹۴ میلیون تومان در رتبه چهارم جدول فروش ســینما ها قرار 
گرفته است. »جنگ جهانی سوم« فیلمی ایرانی به تهیه کنندگی و 
کارگردانی هومن ســیدی است که تا کنون ۹ هزار بلیط به ارزش 
5۲۳ میلیون تومان فروش داشــته است و در رتبه پنجم جدول 

فروش سینما ها قرار گرفته است.

کافه سینما

تاریخ کافه 

هنر
گ و 

رهن
ف

13 محموله 
تاریخی به 

ایران پس داده 
می شود

مدیرکل موزه ها از ۱۳ پرونده استرداد اشیاء تاریخی و بازگشت آن ها 
به ایران خبر داد.

مرتضی ادیب زاده مدیرکل موزه ها در مراســم گرامی داشــت روز 
جهانی موزه ها که در وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی برگزار شد، گفت: ۱۳ پرونده استرداد اشیاء تاریخی داشتیم 
که با همکاری وزارت امور خارجه این پرونده ها را پیگیری کردیم و 

در حال انجام است.
او درباره کشــفیات اخیر یگان حفاظت میراث فرهنگی گفت: به 
تازگی ۳ هزار و ۶۰۰ قطعه شیء تاریخی ارزشمند در فرودگاه امام 
خمینی )ره( توقیف شد. نیرو های یگان حفاظت میراث فرهنگی 
و نیرو های فراجا عزم جدی برای مبارزه با قاچاق اشــیاء تاریخی 
دارند. لوح نقش برجسته ساسانی نیز به ایران بازمی گردد و پی گیر 

بازگرداندن »پرتره مظفرالدین شاه« و »الواح هخامنشی« هستیم.
 سال گذشته انتشار عکسی از کاخ گلستان از مفقود شدن تابلو پرتره 
مظفرالدین شاه خبر داد. وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی پس از بررسی اسناد کاخ گلستان تایید کرد که تابلو چهره 
مظفرالدین شاه در فاصله سال های ۱۳۱۷ تا ۱۳۶۱ از مجموعه کاخ 
خارج و بعد ها از طریق قاچاق به خارج از کشــور منتقل شده و به 
فروش رفته است. پرتره رنگ روغن مظفرالدین شاه قاجار با امضای 
کمال الملک ـ نقاش شهیر ایرانی ـ سال ۲۰۰۰ میلادی، در حراجی 
کریستیز بریتانیا به قیمت ۴۴ هزار و ۶5۰ پوندِ انگلیس فروخته شد 

و بعد ها در موزه ای در کویت شناسایی شد.
مدیرکل موزه ها که در جمع موزه داران کشور به مناسبت روز جهانی 
موزه ها سخن می گفت، با بیان این که رویکرد کیفی در اداره کل موزه ها 
در نظر گرفته شده است، افزود: نیازمند راهبرد های جدید بودیم، در 
بسیاری از زیرساخت ها به ویژه در حوزه مالی و منابع انسانی نیاز به 
بازنگری داشتیم. با تدابیر و پیگیری های مهندس ضرغامی و قائم مقام 
وزیر و معاون میراث فرهنگی کشور در این دو حوزه اتفاق بزرگی افتاد 
به طوری که مجوز اســتخدام ۳۸۸ نفر به شکل پیمانی و از طریق 
برگزاری آزمون استخدامی کشور در سال جاری گرفته شد؛ که از این 
تعداد ۲۲۰ نفر از موزه داران جوان جذب خواهند شد و در مرحله بعد 

بیش از یک هزار و ۲۰۰ نفر را جذب موزه خواهیم کرد.
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بهره برداری از فاز اول خط سه مترو در 
سال 1403

مدیرعامل شرکت قطار شهری شهرداری مشهد ازبهره برداری، فاز 
اول خط سه مترو در سال ۱۴۰۳ خبر داد.

به گزارش صبح امروز »کیانوش کیامرز« افزود: سال ۱۳۷۴ چهار 
خط، مجموعاً به طول ۸۴ کیلومتر برای مشهد تعریف شد که با 
توسعه هایی که طی این ســال ها شهر داشته است بازهم تقریباً 

تمامی شهر را پوشش می دهد.
وی اضافه کرد: خط یک از بولوار فرودگاه تا انتهای بولوار وکیل آباد 
به طول ۲۴ کیلومتر دارای ۲۴ ایســتگاه است که به صورت کامل 

اجرا و به مدت ۱۲ سال در حال بهره برداری است.
مدیرعامل شرکت قطار شهری شهرداری مشهد بابیان اینکه خط 
دو نیز به طول ۱۴ کیلومتر از انتهای طبرســی شمالی تا میدان 
شــهید جوان در حال بهره برداری است، اظهار کرد: خط سه نیز 
به عنوان طولانی ترین خط مترو مشــهد به طول ۳۰ کیلومتر از 
امیریه آغاز و تا انتهای سیدی شهرک ابوذر ادامه خواهد داشت که 

اکنون این پروژه در حال احداث است.
کیامرز تصریح کرد: همچنین ۱۷ کیلومتر از تونل خط سه اجرا 

شده و مابقی تونل در مسیر غرب نیز در حال حفاری است.
وی ادامه داد: طبق برنامه ریزی های انجام شده در فاز اول ۶کیلومتر 
از خط سه در هسته مرکزی شهر حدفاصل میدان شهدا تا پایانه 

مسافربری امام رضا)ع( را در سال آینده راه اندازی می کنیم.
مدیرعامل شرکت قطار شهری شهرداری مشهد به وضعیت خط 
چهار مترو نیز اشاره و خاطرنشان کرد: این خط از انتهای مهر مادر 
در خواجه ربیع آغاز و تا شهرک شهید رجایی و باهنر ادامه دارد؛ 
اکنون حفاری تونل این خط توسط دستگاه حفار در حال انجام و 

حدود دو کیلومتر حفاری و 
سگمنت گذاری انجام  شده 

است.
کیامرز گفت: اکنون دو خط 
مترو مشهد به طول مجموعاً 
۳5 کیلومتر راه اندازی شده 
و روزانــه میانگین ۲5۰ تا 
۲۸۰ هزار سفر از طریق آن 

انجام می شود.
وی افزود: حفاری تونل های مترو در مشهد توسط دو دستگاه حفار 
مکانیزه به طول ۱۰۰ متر و وزن ۴هزار تن در حال انجام است، این 
دستگاه با استفاده از ۸۰ نیرو و به صورت ۲۴ساعته حفاری می کند 
و طبق برنامه ریزی های انجام شده تا سال ۱۴۰۴ حفاری تونل های 

قطار شهری تمام خواهد شد.
مدیرعامل شرکت قطار شهری شهرداری مشهد بابیان اینکه کار 
حفاری دستگاه اول که حفاری تونل خط سه از میدان فردوسی 
تا شــهرک ابوذر به طول ۱۱ کیلومتر را بر عهده داشت، انتهای 
ســال گذشته به پایان رسید؛ اظهار کرد: با توجه به اتمام حفاری 
این بخش از تونل خط ســه قطعات دستگاه حفار جهت انتقال 
بــه بخش غربی تونل واقع در امامــت ۴۹ جهت حفاری در حال 

جداسازی است.
کیامرز اضافه کرد: دستگاه حفار جهت انتقال به ۱۰۰ قطعه تقسیم 
می شود که ۱۲ قطعه از آن بسیار سنگین و حجیم هستند و انتقال 
آن ها به تمهیدات ترافیکــی ویژه نیاز دارد که با همکاری پلیس 
راهور شهرداری های مناطق و شرکت های آب، برق و گاز کار انتقال 
قطعات سنگین دستگاه حفار از اواسط خردادماه آغاز خواهد شد.

وی تصریح کرد: دستگاه دوم حفار نیز اکنون در محدوده میدان 
امام حسین)ع( در حال انجام حفاری تونل خط چهار مترو است.

مدیرعامل شــرکت قطار شهری شــهرداری مشهد در خصوص 
کیفیت ســاخت خطوط مترو شــهر، گفت: این اطمینان را به 
مردم می دهیم کــه یکی از تکنولوژی های بــالای دنیا در مترو 
مشــهد به کار گرفته شده به طوری که تونل ها در مقابل زلزله ۸.5 
ریشتر نیز مقاومت دارد و واگن های خط یک و دو از نظر ایمنی و 
استحکام جزو بهترین مدل های جهان هستند و درمجموع کلیه 

استانداردهای موجود را طی کرده است.
کیامرز تصریح کرد: ایستگاه سلامت ابتدا در دستور کار و برنامه 
خط دو نبود اما با توجه به اینکه گودبرداری و حفر تونل انجام  شده 
و شهرک سلامت و بیمارستان اکبر در این محدوده شکل  گرفته 
و درحال  توسعه است تصمیم گرفته شد ایستگاه شهرک سلامت 

نیز احداث شود.
وی ادامه داد: فاصله این ایستگاه تا ایستگاه شهید کاوه ۳5۰ متر 
است و هنوز شهرک سلامت به صورت کامل احداث نشده است لذا 
عملیات احداث و راه اندازی ایســتگاه سلامت که در مرحله نصب 
پله برقی است به آرامی انجام خواهد شد و سعی کرده ایم اعتبارات 

را در فاز اول خط سه هزینه کنیم.

فاجعه ای انسانی در کمین مردم

رونق ساخت و ساز بدون پروانه در حاشیه مشهد
وارد بنگاه املاک که شدم 
و از قیمت هــا و وضعیت 
خریــد و فــروش املاک 
سوال کردم، چند پروژه در 
حال ساخت معرفی می شود، 
قیمت هــا در این منطقه که 
اصطلاحا حاشیه شهر مشهد 
اختلاف  می شــود  نامیــده 
فاحشــی با دیگر مناطق مشهد دارم، 
دلیــل اش را که می پرســم، می گوید: 

اینجا بدون پروانه و شبانه می سازیم.«
به حاشــیه شــهر می روم، امــا نه به 
عنوان یــک خبرنگار، بلکــه به عنوان 
خریدار ملک در حاشــیه شهر مشهد. 
به نخســتین بنگاه که وارد شــدم، با 
مشخصاتی که گفتم دفترش را نگاهی 

کرد و پیشنهادات را مطرح کرد.
ساخت و ساز غیر مجاز در روز روشن!

۱۰ مورد برای خرید را پیشــنهاد کرد 
اما ۹ مورد آن ساختمان هایی بودند که 
بدون هیچ مجوزی از شهرداری ساخته 
شده اند. با او املاک را بازدید می کنیم، 
برخلاف تصورم ساختمان هایی را دیدم 
که بیش از دو سه طبقه بودند، در برخی 
از این ســاختمان ها عملیات ساخت و 
ساز با قوت و جدیت در حال انجام بود 

اما نه شب بود و نه روز تعطیل !
هر چند برایم تعجب آور است و باورم 
نمی شد که چگونه این ساختمان ها با 
این همه ســاخت و ساز بدون این که 
شهرداری مزاحمتی ایجاد کند ساخته 

شده اند.
از فردی که ساختمان را در حال ساخت 
دارد و به قول آقای بنگاه دار ســازنده 
است درباره اســتحکام بنا می پرسم و 
در این زمینــه ابراز نگرانی می کنم اما 
او محکم و قاطع پاســخی که به همه 
خریداران می دهد، داد: مهندسی ساز 

است فقط مجوز شهرداری ندارد! .
با تعجب پرسیدم: یعنی سازمان نظام 
مهندسی ســاختمان نظارت دارد که 
می گویــد: نه، به نظام مهندســی کار 
ندارم، خودم با رعایت اصول مهندسی 
می ســازم، فقط از شــهرداری پروانه 

نگرفته ام .

از او می پرسم اگر مهندسی می سازی 
پس چرا از شهرداری مجوز نمیگیری؟ 

او مدعــی می شــود: به درد ســرش 
نمی ارزد، شهرداری معطلی داره و هزار 

و یک جور گرفتاری ! 
منفعت طلبی سازندگان غیر مجاز

با نگاهی به وضعیت ساختمان های در 
حال احداث به وضوح می توان دید که او 
که منافع خودش را بیشتر از هر چیزی 
دیگــری رعایت می کند، ســاختمانی 
را به شــهروندان تحویــل می دهد که 
۱۰۰ درصد زمین را بنا ســاخته است 
و وضعیت نور و بهداشت و دسترسی و 
... هیچکدام رعایت نشده است، برخی از 
دیوارها که در جداره بنا قرار دارند با آجر 
گری به صورت تیغه های 5 سانتی بدون 
رعایت اصول فنی ساخته شده اند که 
با اندک زلزله ای روی ســرم مردم فرود 
خواهد آمد و فاجعه ای انســانی را رقم 

خواهد زد.
خرید از روی اجبار

به سراغ شــهروندی می روم که او هم 
برای خرید یکی از همین ساختمان ها 
به این محله آمده اســت. او که پیش 
از ایــن در یکی از محلات مشــهد که 
وضعیت بهتری به نسبت حاشیه شهر 
دارد ساکن بوده است، از این که مجبور 

است در حاشیه شهر ساکن شود بسیار 
ناراحت اســت و دلیل این اجبار را این 
گونه توضیح می دهد: چندین ســال با 
زحمت زیــادی مقداری پول پس انداز 
کــردم که خانه ای خریــداری کنم اما 
با توجه به پولــی که دارم فقط در این 
منطقه از مشــهد که ارزان تر اســت 

می توانم خانه دار شوم.
وقتی به او می گویم که ســازنده پروانه 
ساخت از شــهرداری ندارد، می گوید: 
مهم نیســت پروانه دارد یا ندارد مهم 
این است که اگر این ملک را نخرم دیگر 

نمیتوانیم صاحب خانه شوم.
شــهرداری پروانه را در حاشــیه شهر 

رایگان اعلام کند
وقتی صحبت از بدون مجوز بودن این 
املاک می کنیم او پیشنهاد می کند: 
شهرداری که نمی تواند از سازندگان و 
مردم در این منطقه پول پروانه بگیرد 
حداقل پروانه را رایــگان اعلام کند تا 
مردم بــدون دغدغه پروانــه با اصول 
مهندسی بسازند نه این که شبانه و دور 

از چشم ماموران شهرداری.
اینجا حاشیه شهر مشهد است، جایی 
که شهرداری خدمات شهری خوبی ارائه 
می کند اما به نظر در حوزه شهرسازی به 
شدت ضعیف عمل می کند و چندین 

گام عقب تر از ســاخت و سازهای غیر 
مجاز است.

صدور ۱۳۰۴ پروانه ســاختمانی در ۳ 
ماهه پایانی سال گذشته

معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
مشهد از صدور ۱۳۰۴ پروانه ساختمانی 
در ۳ ماهه پایانی سال گذشته خبر داد.

حسین عبدالله زاده« در این خصوص، 
گفت: در سه ماهه پایانی سال گذشته 
۱۳۰۴ پروانه ساختمانی در سه سطح 
مسکونی ، مسکونی- تجاری و تجاری 
صادر گردیده اســت که منطقه ۱۱ در 
بخش مســکونی با صدور ۲5۹ پروانه 
بیشترین سهم را به خود اختصاص داده 

است.
وی افزود: در بخش مســکونی-تجاری 
مناطق ۹ و ۱۰ با صــدور ۱۱ پروانه و 
منطقه ۱۲ با صــدور ۷ پروانه تجاری 
بیشترین فعالیت را در این زمینه داشته 

اند.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری 
مشهد ادامه داد : مجموعه پروانه های 
سه ماهه پایانی سال ۱۴۰۱ در بخش 
مســکونی ۱۱۸۶ مــورد ، در بخــش 
مسکونی - تجاری ۸۶ مورد و در بخش 
تجاری ۳۲ مورد در ســطح کل شهر 

مشهد بوده است.

پرویز پرستویی و رسول خادم همراه مدرسه سازان خراسان رضوی
مدیر عامل مجع خیرین مدرسه ساز خراسان 
رضــوی گفت: بــا حضور   پرویز پرســتویی 
بازیگــر و پهلوان رســول خــادم و خیرین 
موسسه خادمین علی ابن ابیطالب )ع(، یک 
دبیرستان سه کلاســه دخترانه در روستای 
ارزنه شهرستان باخرز به بهره برداری رسید. 

به گزارش خبرنگار صبح امروز محمد رنجبر 
مدیرعامل مجمع خیرین مدرسه ساز با اعلام 
این خبر افزود: مدرسه پارسارگاد با زیربنای 
۲۰۰ مترمربع بــه همت خادمین علی ابن 
ابیطالب )ع(، مشارکت بانک پاسارگاد واداره 
کل نوســازی مدارس احداث شــده است. 

هم چنین پرویز پرستویی بازیگر و هنرمند 
عرصه سینما، تئاتر و تلوزیون در مراسم افتتاح 
این مدرســه گفت: این بنا با تعامل موسسه 
خادمین حضرت علی ابن ابیطالب )ع( ساخته 
شــده و ما خوشحالیم که دختران عزیز این 

روستا مستقل از آن استفاده می کنند.
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هشت میلیارد ریال برای اجرای طرحهای هادی روستایی خواف تخصیص یافت
معاون هماهنگی امور عمرانی فرماندار 
خواف گفت: هشــت میلیارد ریال از 
ابتدای امســال  برای اجرا و بازنگری 
این  روســتایی  هــادی  طرحهــای 

شهرستان تخصیص یافت.
احسان هنرخواه پنجشنبه گذشته در 
گفت و گو با ایرنــا افزود: این مبلغ از 
محل اعتبارات سفر ریاست جمهوری 
به استان خراســان رضوی طی سال 
قبــل تخصیــص یافتــه و بازنگری 
طرحهــای هادی روســتایی در حال 

اجراست.
وی ادامــه داد: یکــی از اولویت های 
واگذاری  ســیزدهم  دولت  اساســی 
زمین های مورد نیاز برای اجرای طرح 
نهضت ملی مســکن در روستاهاست 
که لازمه ایــن امر بازنگری و تصویب 

طرحهای هادی روستایی است.
فرمانــدار خواف پیــش از این گفته 
بود: چهــار هزار میلیارد ریال از محل 

اعتبارات سفر استانی رییس جمهور و 
هیات دولت در ابتدای سال گذشته به 
این شهرستان برای اجرای طرحهای 

زیربنایی تخصیص یافت.
مهدی عباس پور افزود: این اعتبارات با 
پیگیری های فرمانداری و نماینده مردم 

شهرســتانهای خواف و رشتخوار در 
مجلس شورای اسلامی، به شهرستان 

خواف تخصیص پیدا کرد.
وی اضافه کرد: بــا توجه به مطالبات 
مردم مبنی بر سرعت بخشی اجرای 
طرح دو بانده شــدن جاده ســنگان 

- خواف - تربــت حیدریه و رایزنی از 
محل اعتبارات ســفر هیات دولت به 
استان خراسان رضوی ۲ هزار و 5۰۰ 
میلیارد ریال بــرای اجرای این طرح 
تخصیص یافت که بیشــترین میزان 
اعتبار تخصیصی از سفر رییس جمهور 

بوده است.
فرماندار خواف گفــت: بقیه اعتبارات 
هم به حوزه های کشــاورزی، عمران 
و توسعه روســتایی، اجرای طرح های 
بیابان زدایی، بهسازی و روکش آسفالت 
جاده های اصلــی و فرعی، رفع نقاط 
حادثه خیز، حذف مدارس کانکسی، 
اجرای طرح های آبخیزداری و توسعه 
آموزشــهای فنی حرفــه ای در این 

شهرستان تخصیص یافت.
مرکز شهرستان ۱۶۰ هزار نفری خواف 
با ۱۲۳ کیلومتر مرز مشترک با کشور 
افغانستان در فاصله ۲۶۷ کیلومتری 

جنوب شرقی مشهد واقع است.
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عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس؛

لازم است کنکور را به ۵۰ سال قبل برگردانیم!
عضو کمیســیون آمــوزش و تحقیقات 
مجلس گفت: لازم اســت روش کنکور را 
به قبل از سال 5۰ برگردانیم؛ در سال ۴۸ 
سوالات کنکور تستی نبود بلکه به شکل 
تشریحی بود. ما باید این نوع کنکور را احیا 
کنیم. در این روش سرآمدان دانش آموزی 
و اســتعدادهای برتر نیز در قالب سوالات 

تشریحی بهتر شناسایی می شوند.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل 
از ایلنا، از ابتدای تصویب مصوبه کنکوری 
شورای عالی انقلاب فرهنگی و تغییر در 
تاثیر سهم معدل دبیرستان در سرنوشت 
علمی دانــش آموزان پشــت کنکوری، 
حواشی متعددی ایجاد شده است؛ زمانی 
سهم کنکور در ارزیابی علمی دانش آموزان 
۱۰۰ درصد بود و حالا با تغییراتی که به 
مرور و طی ســالها ایجاد شده، این تغییر 
سهمبه ۴۰ درصد کاهش یافته است. بر 
این اساس، سهم سوابق تحصیلی داوطلبان 
کنکور در نتیجه نهایی آزمون ۶۰ درصد 
خواهد بود که از طریق معدل سه سال آخر 

دبیرستان آن ها احصا می شود.
با اینکه تحولات مذکور طی چهار ســال 
عملی خواهد شــد ودرسال های ۱۴۰۲ و 
۱۴۰۳ فقط آورده تحصیلی سال دوازدهم 
دانش آمــوزان در ارزیابی علمی آن ها در 
کنکور موثر است و این سهم در سال های 
بعد بیشتر خواهد شد، اما نمی توان وجود 
یک پرسش و نگرانی اساسی را انکار کرد؛ 
با وجود اهمیت یافتن بیشتر تاثیر معدل 
دبیرســتان در نتیجه کنکور سراسری، 
تا جایی که این ســهم در سال ۱۴۰5 به 
۶۰ درصد می رسد و از معدل پایه دهم تا 
دوزادهم دبیرستان فرد حاصل می شود، آیا 
مدارس کشورمان از جهت کمی و کیفی 
در وضعیت یکســانی قرار دارند؟ آیا همه 
دانش آموزان از معلمانی با ســطح کیفی 
برابری بهره می برند؟ همچنین در حالی 
که تنوع مدارس ما زیاد اســت، کیفیت 
امکانات آموزشــی به معنای  واقعی و به 
صورت گســترده در کل کشور، یکسان 
نیست، معدل داوطلبانی که در شرایطی 
نابرابر درس خوانده اند، چطور می تواند ۶۰ 
درصد از سهم قبولی آن ها در آزمون ورود 
به دانشگاه را در بربگیرد؟ آیا تا زمانی که 
برابری مطلوب آموزشی شکل نگرفته، این 
شکل از ارزیابی علمی دانش آموزان برای 
ورود به دانشــگاه منافاتی با مقوله عدالت 

آموزشی ندارد؟ 
در پاســخ به این پرسش »احمدحسین 

فلاحــی« عضو کمیســیون آمــوزش و 
تحقیقات مجلس شورای اسلامی توضیح 
داد: در سال ۱۴۰۲ آزمون با مصوبه شورای 
عالی انقلاب فرهنگی برگزار می شود که 
یک بار دیگر هم براســاس همین مصوبه 
برگزار شــده و تجربه کنکور نوبت قبلی 
در این مرحلــه به برگزارکنندگان کمک 

خواهدکرد.
دانش آموزان ما در مدارس متفاوتی درس 

خوانده اند
فلاحی در ادامه افزود: اینکه دانش آموزان 
ما در مدارس متفاوتی درس خوانده اند را 
می پذیریم و حرف درستی است، اما اینکه 
شــرط معدل برای ورود به دانشگاه سهم 
بیشــتری از یک آزمون سه ساعته تحت 
عنوان کنکور پیدا می کنــد، اتفاق بدی 
نیست. از نگاه ما اتفاقا شرط معدل برای 
ورود به دانشــگاه به نفع آن دسته دانش 
آموزانی است که در مدارس عادی درس 
خوانده و شاید معلمان خیلی خوبی هم 

نداشته اند. 
عضو کمیســیون آموزش مجلس تاکید 
کرد: ارزیابی آموزش و پرورش و ســازمان 
ســنجش آموزش کشــور این است که 
مصوبه شــورای عالی انقلاب فرهنگی و 
شرط معدل در راهیابی به دانشگاه، اثرات 
مثبتی در رشد مدارس داشته و همچنین 
کســانی که در این نوع مــدارس درس 
خوانده اند، به این دلیل که دروس عمومی 
را بهتر می خوانند، معدل های بهتری هم 
کسب می کنند. ۸5 درصد کیفیت مدارس 
به اهمیت یافتن شــرط معدل در کنکور 

بســتگی دارد و مصوبه کنکوری شورای 
عالی انقلاب فرهنگی باعث افزایش کیفیت 

مدارس می شود. 
کنکورتا 20 درصد در افزایش کیفیت 

مدرسه ها اثر داشته است
نماینده مردم همدان اظهــار کرد: آنچه 
به کمیســیون آموزش گزارش داده اند، 
بحث کنکور حــدود ۱5 تا ۲۰ درصد در 
افزایش کیفیت مدرسه ها اثر داشته است. 
آموزش و پرورش هم اصرار دارد به همین 
شیوه جدید پیش برویم و از سوی دیگر 
ارزیابی های سازمان سنجش نیز در همین 
مرحله نشان می دهد تلاش بیشتر دانش 
آموزان در مدرسه و اهمیت یافتن کسب 
معدل بالاتر، یک اقدام مثبت اســت و در 
رشد مدارس و کیفیت دانش آموزان اثرات 

خوبی دارد. 
عضو هیات علمی دانشگاه پیام نور یادآور 
شد: در کمیسیون آموزش نیز ما برگزاری 
دو نوبت کنکور در سال را تایید می کنیم 
و تصمیم گیری در خصوص درصد تاثیر 
قطعی یا مثبت معدل در کنکور را برعهده 
شورای سنجش گذاشته ایم که دو عضو از 
وزارت علوم و دو عضو ازآموزش و پرورش 
در این شورا حضور دارند و دبیر آن رئیس 
سازمان ســنجش آموزش کشور است و 
آن ها در مورد مســئله میزان تاثیر معدل 

تصمیم گیری می کنند و نظر می دهند. 
عضو کمیســیون آموزش مجلس ضمن 
اشــاره به اینکه همه معلمــان ما اینطور 
نیستند که به مدارس بهتری برای تدریس 
برونــد و در پی این اقدام مدارس عادی از 

معلمان با کیفیت خالی شوند، گفت: بحث 
اصلی این است که برای رسیدن به اهداف 
مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی و یک 
خروجی خــوب باید چه کار کنیم؟ برای 
رســیدن به این هدف باید دغدغه رهبر 
انقلاب را برآورده کنیم؛ به این شکل که 
کیفیت مدارس دولتی را به معنای واقعی 
بالا ببریم. این کیفیت باید به شکلی بالا 
برود که خانــواده با خیال راحت فرزندان 
خود را به مدارس دولتی بفرستند نه اینکه 
نگران باشند درس فرزندانشان در مدارس 

دولتی ضعیف شود. 
روش کنکور را به قبل از سال 5۰ برگردانیم

فلاحی تصریح کــرد: همین حالا دانش 
آموزانــی کــه در مــدارس دولتی درس 
می خواننــد؛ آن هایی کــه واقعا زحمت 
می کشند و به موسســات کنکوری هم 
دسترسی ندارند، با شــیوه کنکوری که 
داریم حق آن ها تا حدی ضایع شده است و 
اگر بخواهیم حق آن هایی که حقیقتا برای 
تحصیل تلاش می کنند و به موسســات 
کنکوری نمی روند که آنجا فقط تســت 
زنی یاد بگیرند نــه علم، را ضایع نکنیم، 
باید مصوبه شورای عالی انقلاب فرهنگی 

را اجرا کنیم. 
او در آخر اضافه کرد: لازم است روش کنکور 
را به قبل از ســال 5۰ برگردانیم؛ در سال 
۴۸ سوالات کنکور تستی نبود بلکه به شکل 
تشریحی بود. ما باید این نوع کنکور را احیا 
کنیم. در این روش سرآمدان دانش آموزی 
و اســتعدادهای برتر نیز در قالب سوالات 

تشریحی بهتر شناسایی می شوند.
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درخواســت بازنگری فرهنگی در مقوله 
فرزندآوری 

معــاون رئیس جمهور در امــور زنان و 
خانواده بر نقش پررنگ مسائل فرهنگی 
در کاهش نرخ باروری و افزایش ســقط 

جنین تاکید کرد و گفت: نیاز به بازسازی 
و بازنگــری فرهنگــی در مقولــه مهم 

فرزندآوری داریم.
بــه گزارش روزنامه »صبــح امروز« و به 
نقل از مهر، انسیه خزعلی در یک برنامه 
تلویزیونی به ارائــه راهکارهای خروج از 

چالش های جمعیتی کشورمان از جمله 
ســقط جنین پرداخــت و گفت: یکی 
از مــواردی که می تواند از ســیر نزولی 
جمعیت پیشــگیری کند، جلوگیری از 
ســقط جنین های غیرقانونی در کشور 
است که متأســفانه آمار چشمگیری در 

آخرین وضعیت کرونا در ایران

وزارت بهداشــت درمان و آموزش پزشکی اعلام کرد: تا کنون ۶5 
میلیــون و ۲۱۸ هزار و ۴۱ نفر دُز اول، 5۸ میلیون و ۶۱۳ هزار و 
۸۱۹ نفر دُز دوم و ۳۱ میلیون و ۶۹۷ هزار و 5۴۹ نفر، دُز سوم و 
بالاتر واکسن کرونا را تزریق کرده اند و مجموع واکسن های تزریق 

شده در کشور به ۱55 میلیون و 5۲۹ هزار و ۴۰۹ دُز رسید.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقــل از وبدا؛ مرکز روابط 
عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکی 
اعلام کرد: از دیروز تا امروز ۲۸ اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ و بر اساس 
معیارهای قطعی تشخیصی، ۶۶ بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در 

کشور شناسایی و ۲۹ نفر از آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید۱۹ در کشــور به ۷ میلیون و ۶۱۱ هزار و 

۳۱ نفر رسید.
متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، 5 نفر از بیماران کووید۱۹ 
در کشور جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این 

بیماری، به ۱۴۶ هزار و ۲۲۴ رسید.
خوشــبختانه تا کنون ۷ میلیون ۳۶۴ هزار و ۴۴۱ نفر از بیماران، 

بهبود یافته و یا از بیمارستانها ترخیص شده اند.
۲۸۲ نفر از بیماران مبتلا به کووید۱۹ در بخش های مراقبت های 

ویژه بیمارستانها تحت مراقبت قرار دارند.
تا کنــون 5۶ میلیــون و 5۷۱ هزار و ۷۶۹ آزمایش تشــخیص 

کووید۱۹ در کشور انجام شده است.
در حال حاضر هیچ شهرستان در وضعیت قرمز نیست و ۷ شهر در 
وضعیت نارنجی، ۱۰۶ شهر در وضعیت زرد و ۳۳5 شهر کشور نیز 

در وضعیت آبی قرار دارند.

ابتکار جدید پلیس گذرنامه برای 
صدور سریعتر گذرنامه اربعین

رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه از ارسال پیامک برای افرادی که 
گذرنامه با کمتر از ۶ ماه اعتبار تا زمان اربعین دارند و ابتکار عمل 

پلیس برای صدور سریعتر گذرنامه اربعین خبر داد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از تســنیم، سردار علی 
ذوالقدر؛ رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه اظهار کرد: به دلیل اینکه 
۱۱۲ روز تا اربعین حسینی مانده و البته تعطیلات تابستان و پیک 
سفرهای خارجی هم پیش رو است، پلیس گذرنامه اقدام به ارسال 

پیامکی برای برخی از شهروندان کرده است.
وی افزود: برای شهروندانی که اعتبار گذرنامه آنها تا زمان اربعین 
)۱5 شــهریور ماه( کمتــر از ۶ ماه اســت، پیامکی تحت عنوان 
»هموطن گرامی گذرنامه شــما منقضی شده است؛  در صورتی 
که قصد حضور در راهپیمایی اربعین را دارید برای تمدید گذرنامه 
در ســریعترین زمان به دفاتر پلیس+۱۰ مراجعه نمایید.« ارسال 
شــده است تا شــهروندان بتوانند مدیریت بهتری برای تعویض 
گذرنامه داشــته باشــند. رئیس پلیس مهاجرت و گذرنامه بیان 
کرد: این پیامک ها با سرشــماره POLICE برای افراد ارســال 
می شــود و صرفاً جنبه اطلاع رسانی دارد و هیچ لینک همراه این 
متن ارسال نمی شود. ذوالقدر در پایان با بیان اینکه هزینه گذرنامه 
هیچ افزایش قیمتی نداشته و هنوز ۴۲۰ هزار تومان است، گفت: 
درخواست پلیس، افزایش اعتبار گذرنامه از 5 سال به ۷ یا ۱۰ سال 

است اما هنوز این طرح به تصویب نرسیده است.

خبر

قرارداد های موقت کارگری باید جمع شود
وزیر کار گفت: ســقف مجــاز برای 
قرارداد های موقت ۴ سال تعیین شده 
است و بعد از آن باید تبدیل به قرارداد 
دائم شــوند اما معتقدیم قرارداد های 

موقت باید جمع شوند.
سیدصولت مرتضوی وزیر تعاون، کار 
و رفــاه اجتماعی در خصوص موضوع 
تبدیــل قرارداد های موقــت پس از 
۴ ســال به دائمی گفــت: امیدواریم 
دغدغه ها در زمینه قرارداد های موقت 
رفع شود که در این راستا لایحه هایی 
در دست کمیسیون های هیئت دولت 
در دست بررسی است که پس از انجام 
مراحل انجام کار تقدیم مجلس خواهد 

شد.
وی با بیان اینکــه قانون کار فعلی از 

حقوق کارگران حمایت می کند گفت: 
ســقف مجاز برای قرارداد های موقت 
۴ سال تعیین شده است و بعد از آن 
باید تبدیل به قرارداد دائم شــوند اما 
معتقدیم قرارداد های موقت باید جمع 

شوند.
مرتضوی اضهار کرد: اصل این است که 
ما رونق تولید داشته باشیم و اشتغال 
ایجاد کنیم. اگر اشــتغال ایجاد کنیم 
آن وقت این کارگران عزیزان هستند 
که بگویند ما انتخاب می کنیم کجا کار 

بکنیم.
وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در 
پاسخ به ســؤال دیگر درباره اینکه آیا 
دائمی شــدن قرارداد کارگران پس از 
۴ ســال، عطف به ماسبق می شود؟  

گفت: وقتی کســی ۴ ســال قرارداد 
موقت داشته باشد، حتماً پیشنهاد ما 
این اســت که قراردادش باید دائمی 
شود حالا باید دید آنچه از کمیسیون 
و صحن مجلس خارج می شــود، چه 
خواهد بود؛ این موضوع هنوز در دستور 

کار کمیسیون های دولت است.
وی اضافه کرد: ما بعد از بررســی های 
لازم در دولت لایحه را تقدیم مجلس 
می کنیم و تلاش این است با توکل بر 

خدا قرارداد موقت بیشــتر از ۴ سال 
نباشد.

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در 
پاسخ به سؤالی درباره اینکه با توجه به 
افزایش تورم آیا احتمال افزایش حقوق 
کارگران وجــود دارد گفت:  وقتی در 
شورای عالی کار با نمایندگان مختلف 
کارگری، کارفرمایان و دســتگاه های 
اجرایــی صحبت کردیــم، بحث این 
بود که امــکان دارد دولت در حقوق 
کارگــران و کارمندانی کــه از دولت 

حقوق می گیرند تجدیدنظر کند.
وی افزود: آنجا ما عرض کردیم چنانچه 
تجدیدنظــری صورت بگیرد حتماً در 
حقوق کارگران هم تجدیدنظر خواهیم 

کرد.
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درگاه پرداخت امن

۵ سال آینده می پزد زمین در 
مطالعه جدید سازمان جهانی هواشناسی 
هشــدار می دهد که زمین طی 5 سال 
آینده در گرم ترین دوره ثبت شده خود 

قرار خواهد گرفت.
به گزارش ایســنا و به نقل از اسپیس، 
 )WMO( هواشناسی  سازمان جهانی 
گزارش پیش بینــی آب و هوای خود را 
برای پنج سال آینده منتشر کرده است 
که حاوی اخبار چندان خوبی نیست و 

حتی می توان گفت وحشتناک است.
ســازمان جهانی هواشناســی هر ساله 
به روزرســانی های جهانی سالانه تا یک 
دهه ای را منتشــر می کند. این گزارش 
با ارائــه پیش بینی هــای اقلیمی برای 
ســال های آینده، )در این مورد از سال 
۲۰۲۳ تــا ۲۰۲۷( به سیاســت گذاران 
اطلاع رسانی می کند. پتری تالاس، دبیر 
کل ســازمان جهانی هواشناسی گفت: 
این گزارش به این معنی نیســت که ما 

به طور دائم از سطح ۱.5 درجه سانتیگراد 
مشخص شده در توافقنامه پاریس که به 
گرمایش طولانی مدت در طول سالیان 
متمادی اشاره دارد، تجاوز خواهیم کرد. 
با این حال، سازمان جهانی هواشناسی 
زنگ خطر را به صــدا در می آورد که از 
سطح ۱.5 درجه سانتیگراد به طور موقت 

تجاوز خواهیم کرد.
هشدار سازمان جهانی هواشناسی همراه 
با این پیش بینی اســت که ۹۸ درصد 
احتمال دارد که حداقل یکی از سال ها 
طی پنج سال آینده شــاهد گرم ترین 
دمای ثبت شــده زمین باشیم. چرخه 
آب و هوایــی الِ نینــو و تغییرات آب و 

هوایی به احتمــال زیاد موجب افزایش 
دما خواهند شــد. در گزارش ســازمان 
جهانی هواشناســی آمده است: انتظار 
می رود ال نینــو در ماه های آینده روند 
افزایشی داشته باشد و این امر، با تغییرات 
آب و هوایی ناشی از فعالیت های انسان 
ترکیب می شــود و دمــای جهانی را به 
قلمرویی ناشــناخته سوق می دهد. این 
امر پیامدهای گسترده ای برای سلامت، 
امنیت غذایی، مدیریــت آب و محیط 
زیست خواهد داشت. ما باید آماده باشیم.

ال نینو )El Niño( یکی از چرخه های 
مشــهور آب و هوایی جهان اســت که 
هر ۲ تا ۷ ســال یک بــار موجب ایجاد 
ناهنجاری های بزرگــی در آب و هوای 
سراسر ســیاره زمین می شود. از جمله 
این ناهنجاری ها می توان به سیلاب های 
ناگهانی، خشکسالی، قحطی و اپیدمی 

اشاره کرد.

ناسا با استفاده از یک سامانه لیزری موفق به ثبت سریع ترین انتقال فناوری
داده در فضا شد و توانست ۳.۶ ترابایت داده را تنها در ۶ دقیقه انتقال 
دهد. به گزارش ایســنا و به نقل از آی ای، ماهواره طلایی ناسا که به 
اندازه یک جعبه دستمال کاغذی است و TBIRD نام دارد، رکورد 
جدیدی را برای ســریع ترین سرعت انتقال داده که تاکنون در فضا 

انجام شده است، به ثبت رساند.
ماهــواره TBIRD کــه مخفف »تحویــل فروســرخ ترابایت« 
)TeraByte InfraRed Delivery( اســت، در تاریخ ۲۸ آوریل 
۲۰۲۳ )۸ اردیبهشــت ماه( سرعت انتقال داده نوری فضا به زمین با 

سرعت ۲۰۰ گیگابیت در ثانیه را به ثبت رسانده است.
این سامانه ارتباطی مداری مبتنی بر نور لیزر، رکورد سرعت انتقال را 

که کمتر از یک سال پیش ثبت شده بود، دو برابر کرد.
همانطور که ناسا اشاره می کند، ارتباطات نوری فوق العاده پرسرعت، 
قادر به انتقال اطلاعات بسیار بیشتری نسبت به سیستم های ارتباطی 

فضایی سنتی است.
ناســا به تازگی اعلام کرده اســت که این فناوری را برای مأموریت 
»آرتمیس ۲« که برای ســال آینده برنامه ریزی شده است، آزمایش 
خواهد کــرد. این فناوری می تواند به 
فضانوردان ماموریــت ماه اجازه دهد 
تا فیلم هایی با کیفیــت HD را در 
لحظه، به زمین مخابره کنند. برای این 
 TBIRD آزمایش جدید، ماهــواره
توانســت انتقال داده ۳.۶ ترابایتی را 
در مدت زمــان ۶ دقیقه  انجام دهد. 
ناسا اعلام کرده است که در این مدت زمان و با سرعت انتقال ۲۰۰ 
 HD گیگابیت بر ثانیه، می تواند معادل هزاران ساعت فیلم با کیفیت
یا تقریباً یک میلیون آهنگ را به طور همزمان به زمین ارسال کند. 
ناسا در توییت خود برای اعلام این رکوردشکنی نوشت: نقطه عطف 
به دست آمد! محموله تحویل فروسرخ ترابایت )TBIRD( توانست 
۳.۶ ترابایت داده را از طریق پیوندهای لیزری در یک گذر ۶ دقیقه ای 
با سرعت ۲۰۰ گیگابیت در ثانیه به زمین منتقل کند. ۳.۶ ترابایت، 
داده زیادی بوده و تقریباً معادل یک میلیون آهنگ اســت. بت کِر، 
مدیر ماموریت TBIRD در مرکز پرواز فضایی گادرد ناسا می گوید: 
دستیابی به سرعت ۱۰۰ گیگابیت بر ثانیه در ماه ژوئن پیشگامانه بود 
و اکنون ما این سرعت انتقال داده را دو برابر کرده ایم که این قابلیت 
نحوه ارتباط ما در فضا را تغییر می دهد. ناسا تا به امروز عمدتاً به شبکه 
فضایی عمیق خود متکی بوده است که از امواج رادیویی برای ارسال 
و دریافت اطلاعات از طریق ماهواره ها و فضاپیماها استفاده می کند. 
سامانه TBIRD در ماه مه سال گذشته در ماموریت »ترنسپورتر-5« 
شرکت اسپیس ایکس بر فراز موشک »فالکون ۹« به فضا پرتاب شد. 
تقریباً یک ماه بعد در ژوئن ۲۰۲۲، این سامانه با ارسال ۱۰۰ گیگابیت 
در ثانیه در طول پرواز از فراز ایستگاه زمینی خود که دو بار در روز از 

روی آن عبور می کند، اولین موفقیت خود را به دست آورد.

رکورد انتقال اطلاعات فضایی شکست

511/1اداره کل ثبت اسناد و املاک استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک فریمان 
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف ثبتی اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی 
آگهــی موضوع مــاده ۳ و ماده ۱۳ آئین نامــه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی برابر رای 
شماره ۱۴۰۱۶۰۳۰۶۰۲۲۰۰۰۷۶۰ هیات اول موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر 
در واحد ثبتی حوزه ملک فریمان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای سید ابوالقاسم محمدی کلاته رحمن  فرزند خدابخش بشماره 
شناســنامه ۳۹۷ صادره از فریمــان در یک قطعه زمین مزروعی  به 
مســاحت ۱۴۳۳5 مترمربع  پلاک  فرعــی از  ۲۴۱  اصلی واقع در 
بخش ۱۳ خریداری از مالک رســمی آقای سید خدابخش محمدی 
محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله ۱5 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار 
اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم وپس از 
اخذ رسید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست 
خودرا به مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی است در صورت انقضای 
مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر 

خواهد شد . 
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۲/۲/۱۶. 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۲/۲/۳۰
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